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Traditsiooniline šašlõkk, 
Nõo Lihavürst, 
1 kg / neto 700 g, 6,41/kg

Kohviuba Espresso Rosso, 
Casa Rinaldi,
1 kg

Peekon, kondita, Rakvere LK, kg 
• Kadaka, Tondi, Saare, Anne, Suurejõe, Sõbra, 
Hiiumaa, Marienthali, Saku, Vahi ja Läänemere 
Selveris müügil Saaremaa LT peekon, kondita
• Pakkumine ei kehti Pääsküla Koduselveris

Klaasipuhastusvahend Windows,
Clin, 
500 ml, 2,58/L

449
661919 27%%

Traditsiooniline šašlõkk, 
Nõo Lihavürst, 

6696696 9 99999 33%33%
Kohviuba Espresso Rosso, 
Casa Rinaldi,

389
555959 30%30%

Peekon, kondita, Rakvere LK, kg 
• Kadaka, Tondi, Saare, Anne, Suurejõe, Sõbra, 
Hiiumaa, Marienthali, Saku, Vahi ja Läänemere 

129
32%119090

Klaasipuhastusvahend Windows,
Clin, 

4SUPER-
HINNAD

-15%KÕIK ÕUNAD

25.04 . -28 .04 .2013

Nõo Lihavürst, 
1 kg / neto 700 g, 6,41/kg

Casa Rinaldi,
1 kg

Hiiumaa, Marienthali, Saku, Vahi ja Läänemere 
Selveris müügil Saaremaa LT peekon, kondita
• Pakkumine ei kehti Pääsküla Koduselveris

Clin, 
500 ml, 2,58/L

-15%-15%-15%-15%KÕIK ÕUNADKÕIK ÕUNAD

SUPERHINNAD

Piltidel on illustreeriv tähendus ja pakkumine kehtib kuni kaupa jätkub.Toodetud Eestis Ei ole müügil Pääsküla Koduselveris

Eesti meistriliigas 
pronksi ihkav klubi on 
väikelinnas vaimustu-

se sütitanud. lk 16

Eesti meistriliigas 

Raplas kasvab 
korvpalliarmastus Eesti 

Päevaleht 
uurib kohapeal, 

mis on Margus Hundi 
fenomen NFL-is ning 

milline meeskond võib 
eeloleval ööl tema 
uueks leivaandjaks 

saada. lk 14–15

Hundi saatus 
USA-s

Ministeerium 
raiskas 25 000 
eurot plagiaadile
11 Sotsiaalministeerium tellis 
materjali, mille sisu on TÜ teadlaste 
töödest vigaselt kopeeritud. 
11 Küsimusele, miks ei tehtud selle 
koostaja leidmiseks avalikku hanget, 
jättis ministeerium vastamata. lk 2–3
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Kadri Ibrus
kadri.ibrus@epl.ee

Ministeerium väljastas juhendmaterjali, kus on kasutatud huupi Tartu 
ülikooli teadlaste töid. Teadlaste sõnul võib sotsiaaltöötajatele mõel-
dud vigasest juhendist tulla rohkem kahju kui kasu. 

Sotsiaalministeerium 
tootis suure raha eest 
teaduslikku praaki 

Valitsus on Eestis tasahilju minetanud sot-
siaalteemade tõstataja ja arutaja rolli. Vane-
mapalga teemal loorberitel puhkamine on 
kestnud liiga pikalt, viimaste aegade tege-

likud teemasuunajad on tulnud aga hoopis meediast. 
Olgu selleks siis ajakirjanikud Tiina Kangro või sel 
nädalavahetusel Andrei Hvostov („Minu elu Annlee-
naga”, 20.4, LP), kes on käsitlenud insuldi tõttu invalii-
distunud inimeste elu ja nende hooldajate olukorda. 

Käsitletud draamad on saanud võimsa tähelepanutul-
va osaliseks. Haigevoodisse jäänud inimese lähedastel on 
tihtipeale valida finantsorjuse ja koduorjuse vahel. Hool-
dekodu pidev teenus tähendab Eesti keskmise sissetule-
ku taustal meeletut väljaminekut. Inimese enda pensionist 
ei piisa. 300 eurost kuus algavad teenused, mis pole alati 
kvaliteetsed, kui peene sõnaga väljenduda. 400–600 eurot 
kuus on juba paremal tasemel teenus, aga see on Eestis ju 
paljude inimeste kuupalk. 

Seda, millist emotsionaalset hinda nõuab kodus hool-
damine, kirjeldas Hvostov piisava selgusega.  Eesti riik 
on nii piisavalt õhuke, et sellisesse olukorda sattunu jaoks 
akrobaadi turvavõrku pole. 

Poliitilise võimu käitumine nende teemade käsitlemi-
sel on jäänud distantseerituks ja värsket sotsiaalministrit 
Taavi Rõivast oleme harjunud nägema pigem elektriau-

to testsõitjana, kui tajume 
teda heatahtliku abistaja-
na karmis maailmas. Kuid 
eile riigikogus oli minister 
siiski teematõstataja rol-
lis. „Me soovime omaste 
hoolduse  koormust mär-
gatavalt vähendada,” tea-
tas Rõivas. „Oleme […] 
kokku leppinud EL-i 

vahendite jaotuse, millest on meil võimalik panustada nii 
erihoolekande taristusse kui ka tagada see, et omavalitsu-
sed saavad aidata senisest märksa enam omakseid kodu-
hoolduses, pakkuda teenuseid, mis inimeste hoolduskoor-
must vähendavad.”

Euroopa investeeringud asjadesse kuluvad ära, kuid 
praegu on põhiküsimus ikkagi selles, et kuidas Eesti saab 
hakkama sellega, millega pidi talurahvatarkuse kohaselt 
hakkama saama iga vald – oma santide hooldamisega. Pea-
mise vastusena Euroopa poole vaatamine kipub kaugene-
ma 1987. aasta eesmärgist, milleks oli isemajandav Eesti. 

Olla võimeline garanteerima, et su pensionist piisab 
vajadusel sinu voodihaigena hooldamiseks või kui ei piisa, 
tulevad appi täiendavad mehhanismid, peaks olema üks 
järgmisi Eesti riigi eesmärke. Kui riigikogu esimees Ene 
Ergma räägib näiteks kosmoseprogrammides kaasalöö-
misest, siis selline maine asi nagu lamavate vanainimeste 
hooldamine peaks olema meile ju käkitegu või kuidas? 1

Valla enda 
sandid

Viljandlastele jääb müra

Aastast 1905

Viljandi järve jooksudel käies, eriti viimastel aasta-
tel, kui osavõtjate arv on tuhandetesse tõusnud, olen 

mõelnud, mida viljandlased sellest üritusest peale tavali-
sest tihedama liikluse saavad. Jooksjad sõidavad hommi-
kul kohale ja mõni tund hiljem jälle minema. Enamik ei 
jäta isegi linna söögikohtadesse raha, ööbimisest rääki-
mata. Ega viljandlased ise ka eriti püüa, et jooksjad kaue-
maks jääks ja linna raha jätaks. Näiteks Ugala teatris valit-
seb vaikus nii jooksu eelõhtul, 30. aprillil kui ka jooksu 
toimumise päeval, 1. mail, sama lugu on Pärimusmuusika 
aidaga. Tüüpiline Eesti viga – igaüks toimetab oma nur-
gas teistega koostööd tegemata. 1 Villu Zirnask

Juhtkiri

repliik

Lk 10: Jüri Saar: Sisekaitseakadeemia kolimine oleks kahjulik. 
Lk 11: Meelis Ojasild: ülikoolid pangu rohkem loenguid veebi üles. 

ANVelt JA pArtS liNNApeAkANDiDAAtiDekS

Sotsiaaldemokraatliku Erakon-
na Tallinna piirkond valib täna 
üldkogul Tallinna linnapeakan-
didaadi ja selleks on seni esita-
tud ainult piirkonna juht And-
res Anvelt (pildil). IRL-i linnapea-

kandidaadiks Tallinnas võib sügi-
sel toimuvatel kohalikel valimis-
tel saada majandus- ja kommu-
nikatsiooniminister Juhan Parts, 
kinnitasid eile kindlalt kaks IRL-i 
allikat. Delfi

u
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Sotsiaalministeerium mak-
sis 25 000 eurot maksumaks-
ja raha MTÜ Laste ja Perede 
Nõuandekeskusele riikliku las-
te heaolu uurimise juhendma-
terjali koostamiseks. Tartu üli-
kooli hämmeldunud teadlaste 
sõnul kubiseb juhend vigadest 
ning on tehtud nende töödest 
osaliselt copy-paste meetodil – 
ilma neilt selleks kooskõlastust 
saamata. 

Segamini on aetud laste-
le ja täiskasvanutele mõeldud 
materjalid, laste testi juur-
de on lisatud valed juhendid 
ning kogu materjal on koosta-
tud süsteemitult.

Vigane juhend sai võima-
likuks, kuna ministeerium 
ei kuulutanud välja avalik-
ku hanget, et välja selgita-
da parim võimalik koostaja. 
Ministeerium ei võtnud ka 
juba valminud  MTÜ mater-
jalile enne selle kasutamist eks-
perthinnangut. 

Üks juht ja töötaja
Ilma hanketa valiti välja MTÜ 
Laste ja Perede Nõuandekes-
kus, millel on vaid üks juha-
tuse liige – Marika Ratnik 
– ning mille majandusaasta 
aruande järgi on seal ka vaid 
üks põhikohaga töötaja. Ehk 
tegu on ühe naise MTÜ-ga, 
mis saab iga aasta enda nime-
le märkimisväärselt palju pro-
jekte, mida rahastatakse ava-
likust rahast.  MTÜ mulluse 
majandusaasta aruande jär-
gi sai MTÜ toetusi ja anne-
tusi oma projektidele kokku 
135 487 euro eest. Peamiseks 
partneriks on sotsiaalministee-
rium. Ja välja on joonistunud 
juba nagu iseenesest toimiv 
koostööskeem: MTÜ projek-
tid valitakse välja ilma avali-
ke hangeteta ja ülekantavad 
summad on märkimisväärsed.

Ka seekord sai Ratnik sel-
lele projektile rahalise toetu-
se ilma konkursita ja koostas 
teose, mis kannab nime „Lap-
se heaolu hindamise abiva-
hend lastekaitsetöötajatele”. 

Juhend on valmis ja saadetud 
sotsiaaltöötajatele üle terve 
riigi, samuti kohtunikele, kes 
peavad tegelema lastega seo-
tud küsimustega. Ratniku 
juhend peaks olema aluseks, 
kuidas hinnata lapse majan-
duslikku, vaimset ja sotsiaal-
set heaolu.

Ühe olulisema komponen-
dina sisaldab juhendmaterjal 
psühholoogilise hindamise 
mõõtvahendeid, mille on välja 
töötanud Tartu ülikooli psüh-
holoogia instituudi teadlased. 
Sellest, et sotsiaalministeeriu-
mi tellimusel sellist juhendma-
terjali sotsiaaltöötajatele välja 
töötatakse või mis kujul nen-
de teaduslikke töid kasuta-
takse, ei olnud aga teadlasel 
õrna aimugi. Suur oli nende 
üllatus, kui nad Eesti Päeva-
lehe vahendusel esimest kor-
da selle juhendmaterjaliga tut-
vuda said, ja üllatus oli aga 
negatiivne. 

Nende töid on seal omavahel 
segatud ja sätitud täiesti seose-
tult ja juhuslikult, segamini on 
aetud isegi konkreetsete testi-
de hindamisjuhendid. Selline 
„juhendmaterjal”  saab üksnes 
eksiteele saata. 

Näiteks on MTÜ materja-
li sisse viinud psühholoogias 
tuntud Rosenbergi enesehin-
nangu skaala – test, millega 
mõõdetakse inimese heaolu. 
Selle on Eesti konteksti pan-
nud TÜ teadlane Helle Pull-
mann. Viis, kuidas MTÜ oma 
juhendis seda laste testi raken-
danud on, ei kannata Pullman-
ni sõnul kahjuks mingit krii-
tikat. „Puudulik on nii selle 
vormiline kui sisuline esita-
mine, tulemuste skoorimis-
juhis ja tõlgendamine,” tea-
tas Pullmann. Üks peamine 
möödapanek on näiteks see, 
et testi lasteversioonile on esi-

Võtsime materjali maha ja 
palusin ka sotsiaalministee-
riumil seda teha.

MTÜ juht Marika Ratnik

Hooldekodudest: 
Inimese enda  
pensionist ei piisa,  
et teda voodihaigena 
pidada.   



HUKKUS TÖÖMEES

Eile hukkus E-Betoonelemen-
di laoplatsil Harkus 53-aastane 
mees, kes teisaldas maast juhi-
tava kraanaga betoonelementi 
ettenähtud kohta, teatas tööins-
pektsioon. EPL

TOITU NÄDALATEKS

Toidutootmis- ja kaubanduset-
tevõtetel on tootmise katkemi-
sel piisavalt suured toiduvarud ja 
Eesti elanikele jätkuks toitu 6–7 
nädalaks, teatas põllumajandus-
ministeerium. EPL

TABATI SALAKAUBAVEDAJA

Üleeile tabasid piirivalvurid Nar-
va-Jõesuus vesiliikuriga varusta-
tud salakaubavedaja, kes pime-
duse varjus üritas üle jõe ujudes 
Eestisse toimetada 36 kasti siga-
rette. EPL

KUUS TEHAKSE INTERNETIS OSTE 54 MILJONI EURO EEST

54 miljonit 
eurot oli 
Eesti Pan-
ga statis-
tika järgi 

Eesti pankade kaudu ühes kuus 

tehtud u 1,2 miljoni internetios-
tu kuukäive. Ühe makse suurus 
oli keskmiselt 42 eurot. Krediit-
kaardiga maksti keskmiselt 
235 000 korda kuus ja kogukäive 
oli 15 miljonit eurot. EPL

••• Vene võimud tambivad oma 
kodanikuühiskonna mutta
••• Click & Grow järglast saadab 
Kickstarteris suur edu

Täna
digilehes

Eesti Päevaleht, neljapäev, 25. aprill 2013, toimetaja: Aare Reivart, tel: 680 4400, e-post: uudised@epl.ee  3

tatud hoopis vale vastusskaa-
la ja normid. Lisaks on laste-
versioonis veel mitu olulist ja 
põhimõttelist eksimust. Pull-
manni sõnul on täiesti luba-
matu, et enesehinnangu skaala 
lasteversiooni väiteid soovita-
takse hinnata sarnaselt RSES 
täiskasvanute versiooniga ja 
kasutada samu täiskasvanu-
te norme. 

Vaid ühekordne kontakt
Pullmanni sõnul võttis mater-
jali koostanud Ratnik tema-
ga küll esialgu ühendust ja 
küsis luba tema tööde kasu-
tamiseks. Pullmann andis sel-
le loa, kuid sellega kontakt ka 
piirdus. Valminud teost Rat-
nik enam autoriga ei kooskõ-
lastanud, mis oleks aga teadus-
maailmas elementaarne samm. 

„Jättes kõrvale problee-
mid heaolu mõiste ja kasu-
tatud mõõdikutega (välja sai 
toodud vaid vähesed prob-
leemid), on hinda-
misjuhendi suurim 
puudus tegelikult 
see, et ta ei anna 
kasutajale mingit 
juhendit, kuidas 
hindamise käigus 
saadud tulemusi 
tõlgendada või veel-
gi enam, laste heaolu tagami-
seks ja vanemlikkuse toetami-
seks mõeldud sekkumiskava 
koostamiseks kasutada,” rõhu-
tas Tartu ülikoolis töötav Eesti 
teaduste akadeemia uurija-pro-
fessor Anu Realo, kes samu-
ti valminud teost kritiseeris. 
„Abivahendis pole sõnagi 
juttu sellest, kuidas erineva-
te heaolu komponentide hin-
damise teel saadud tulemused 
kokku võtta, mida need tege-
likkuses tähendavad ning kui-
das oleks võimalik nende põh-
jal lapse heaolu parandada.” 
Samuti toovad teadlased välja, 
et muuseas on materjali lisatud 
ka psühholoogilise mõõdiku-
na Becki depressiooni skaala, 
mille autoriõigusi omab testi-
kirjastus Pearson Assessment 
ja mille kasutamine on rangelt 
piiratud. Lisaks eeldab selle 
kasutamine kasutajalt vasta-
vat erialast kvali� katsiooni. 
Selgus, et ka selle materja-
li autoriõiguste küsimus jäi 
MTÜ-l täielikult lahendamata.  

Lubamatu tõlke kasutamine
Lisaks teatas kirjastus Medici-
na tegevjuht Kaja Uska Eesti 
Päevalehele, et MTÜ on oma 
materjalis kasutanud luba küsi-
mata nende välja antud raama-
tu „Narkoloogia” tõlget. „Kin-
nitan, et on lubamatult kasuta-
tud kirjastus Medicina raamatu 
„Narkoloogia” tõlget. Tekst on 
varastatud ja ka autoritasu ei 
ole selle eest makstud. Kirjas-
tus Medicina maksis selle raa-
matu eest 8% autoritasu müü-
gihinnast.  Oleks pidanud 
vähemalt viitama „Narkoloo-
gia” raamatule,” kinnitas pet-
tunud kirjastaja. 

Marika Ratnik tunnistas kahet-
susega oma eksimusi, kui kuu-
lis Eesti Päevalehelt teadlaste 
arvamust. „Ma tõesti ei olnud 
neid eksitusi märganud – minu 
viga. Võtsime materjali maha ja 
palusin ka ministeeriumil seda 
teha,” vastas Ratnik eile. „Ole-
me alates 2008. aastast  omalt 
poolt projektide kaudu aida-
nud  kaasa praktilise lastekait-
setöö edendamisele,” selgitas 
Ratnik, kelle sõnul on tema 
MTÜ projektidesse alati kaa-
satud palju erinevaid spetsia-
liste. „Püüdsime teha võimali-
kult lihtsa juhendi ja arvestasi-
me lastekaitse ettepanekutega,” 
selgitas ta probleemse mater-
jali sündi. Nüüd lubas Rat-
nik koostöös TÜ teadlastega 
materjali parandama hakata. 

Mis puudutab Becki dep-
ressiooni skaala kasutamist, 
vastas Ratnik, et tema usal-
das üht Tallinna haigla psüh-
holoogi, kelle nime ta ei nime-

ta ja kes olevat neid küsimus-
tikke ka kasutanud.  „Olen 
kohe nõus selle testi välja jät-
ma,” lisas Ratnik. 

Kirjastus Medicina raama-
tu kohta väidab Ratnik, et ta 
ei ole seda kunagi lugenud. 
„See materjal sattus minu kät-
te minu nõustamise koolituse 
ajast ühelt õppejõult. Kuid 
loomulikult, võin selle tabe-
li välja jätta. Kirjastusega val-
mis ka rääkima ja selgitama.” 

Ratnikul on organisatsioo-
nikäitumise kutsemagister ja 
ta on terviseteaduste magist-
rikraadi omanik. 1

On äärmiselt kahetsusväärne, 
et sotsiaalministeerium ei kuu-
lutanud laste heaolu hindami-
se abivahendi koostamiseks ava-
likku hanget või ei tellinud seda 
kõnealuse teemaga tegelevatelt 
teadlastelt Eesti suurematest üli-
koolidest, kus on olemas vajalik 
kompetents nii sotsiaaltöö kui 
psühholoogia vallas. Laste hea-
olu hindamine on väga oluline 
ja tundlik teema, mis nõuab era-
kordselt asjatundlikku lähene-

mist, seda nii teoreetilise (mis 
on üldse heaolu, kuidas seda 
mõista?), empiirilise (kuidas 
heaolu mõõta?) kui praktilise 
(kuidas saadud tulemusi tõlgen-
dada ja millised järeldusi nende 
põhjal teha?) külje pealt. 

Minu hinnangul on MTÜ 
Laste ja Perede Nõuandekesku-
se koostatud abivahend puudu-
lik kõigis kolmes eelnimetatud 
aspektis ning selle kasutamine 
võib teatud juhtudel loodetud 
kasu asemel pigem kahju kaa-
sa tuua. 

Arvestades laste hindamise 
teema olulisust ja tundlikkust, 
oleks sotsiaalministeerium pida-
nud vähemalt hindamisvahendi 
kvaliteedile enne selle heakskii-
tu ja levitamist eksperthinnangu 
tellima (juhul kui neil endal vas-
tav kompetents puudub).

Anu Realo
teadlane

Miks meilt tööd ei tellitud?

KOMMENTAAR

Ministeerium 
usaldas MTÜ-d
Sotsiaalministeerium jättis 
vastamata Eesti Päevalehe 
peamisele küsimusele – miks 
ei kuulutatud välja avalikku 
hanget, et selgitada parim või-
malik juhendmaterjali koosta-
ja. Selle asemel selgitas minis-
teerium, et varasemalt on ka 
koostöös Tartu ülikooli tead-
lastega lapse heaolu hindami-
se juhend välja töötatud, kuid 
tollal pidasid sotsiaaltööta-
jad seda liiga teoreetiliseks ja 
praktikas halvasti kasutatavaks. 
„Selleks telliti 2012. aastal MTÜ 
Perede ja Laste Nõuandekesku-
selt juhend praktilise lastekait-
setöö hindamisraamistiku loo-
miseks,” edastas sotsiaalminis-
teeriumi pressiesindaja Armo 
Vask, jättes selgitamata, mis 
alustel valiti just see MTÜ. 

„Eelarves kattis lapse hea-
olu hindamise juhend 5000 
eurot ja lastekaitsetöötajate 
juhendmaterjal 20 000 eurot. 
Lepingus kinnitab töövõtja, 
et töö on tehtud korrektseid 
meetodeid kasutades ning 
kehtivaid õigusakte, muuhul-
gas ka autoriõiguste regulat-
sioone arvestades. Sotsiaalmi-
nisteerium usaldab oma koos-
tööpartnereid ega eelda õigus-
vastast käitumist. Kui rikkumi-
ne tuvastatakse, saame tarvi-
tusele võtta vastavad õigus-
kaitse vahendid,” vastas Vask. 
„Hindamisvahendite kasutami-
ne on tänasel päeval lastekait-
setöötaja valik, mitte kohustus 
ning mõeldud nende töö hõl-
bustamiseks,” lisas ta. Minis-
teerium moodustab ülikooli-
de esindajatest ja praktikutest 
töörühma, et jõudsamalt aren-
dada hindamist. 

Illustratsioon: sotsiaalministeeriumi väljaanne „Lapse heaolu hindamise abivahend lastekaitsetöötajatele”.

Selline „juhendmaterjal” 
saab kasutajaid üksnes 
eksiteele saata. 

TÜ teadlased

25 000 euro eest saab korral-
dada  10 laste suvelaagrit

Ühe ametliku
töötajaga MTÜ 
tõhus töö
Eelmise aasta majandusaruande 
järgi sai MTÜ Perede ja Laste 
Nõuandekeskus toetusi 135 487 
eurot. Aruandeaasta palgafond 
oli 41 446 eurot. Aruandeaastal 
oli tööl üks põhikohaga töötaja. 
Erinevate projektide läbiviimi-
seks kasutati mittekoosseisulisi 
töötajaid.

Mõned tellitud tööd:

Periood: 
01.01.2013–
31.12.2013. 
Rahastaja: Hasart-
mängumaksu 
nõukogu sotsiaalministeeriumi 
kaudu.

••„Lastekaitsetöö edendamine 
ja vanemluse toetamine”

35 000 €

Periood: 
01.01.2012–
31.12.2012 
Rahastaja: 
Hasartmängu-
maksu nõukogu 
sotsiaalministeeriumi kaudu.

••„Lastekaitsetöö efektiivsuse 
tõstmine ja lastekaitsetööta-
jate jõustamine”

60 000 €

Periood: 
01.05.2012–
31.10.2013
Rahastaja: 
Kodanikühiskonna 
Sihtkapital.

••„Lastega peresid jõustavad 
teenused. Vol 2”

44 568 €

Periood: 
01.03.2013–
30.06.2013
Rahastaja: 
Kodanikuühiskonna Sihtkapital.

••„Koolieelses eas lastega 
(riski)peresid toetavad 
teenused”

2379 €

Sotsiaalministeerium maksis 
laste heaolu uuringu eest 
MTÜ-le 25 000 eurot, kuid 
Tartu ülikooli teadlaste hin-
nangul on see töö plagiaat.

MTÜ ainus 
juhatuse liige
Marika Ratnik

Foto: Toomas Huik (Postimees) / Scanpix

Mida saaks 25 000 euro eest?

*See on transport ja laoruumid. Tööd teevad 
seal kõik vabatahtlikud.

25 000 euro eest saaks katta 
väikelinnades asuvate toidupan-
kade terved aastaeelarved.

25 000 €

 € €

Väikelinnade
aastaeelarved*

MTÜ-le makstud
summa
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Paet pärib Kallase 
volinikuameti

IRL: meie volinik oleks Eestile kasulikum
Samal ajal on välisminister Paet 
olnud üks valitsuse kõige suure-
matest „eurooplastest”, kes saab 
nii kodus kui ka välismaal alati 
kõigiga hästi läbi ja hoiab oma 
renomee lausa piinlikult skan-
daalidest puhtana. 

Isamaa- ja Res Publica Liidu 
aseesimees, riigikogu sotsiaalko-
misjoni esimees Margus Tsahkna 
võimalike volinikukandidaatide 
arutelusse ei laskunud, viidates, 
et kahjuks piirduvadki Eesti arut-
elud ainult konkreetsete nime-
dega. „Tegelikult oleks Eesti huvi-
des see, kui meie volinik tuleks 
Euroopa Parlamendi kõige suu-
remast fraktsioonist, mis tagab 

selle, et tal on lisaks voliniku 
kohale reaalne poliitiline võim ja 
mõjukus,” märkis Tsahkna. Selle-
ga andis Tsahkna mõista, et Kal-
lase volituste lõppemisel peaks 
voliniku koht minema siiski IRL-i 
poliitikule. 

IRL-i poolt oleks võimalik kan-
didaat näiteks majandus- ja kom-
munikatsiooniminister Juhan 
Parts. Paraku räägivad hetkel 
Partsi vastu mitmed tema majan-
dusministri tööga seotud skan-
daalid. Ja ka see, et Parts pole 
kõigi Euroopa Liidu poliitikate 
veendunud toetaja. Näiteks on 
laialt teada, et ta peab kliima-
muutustega võitlemise poliiti-

kat põhimõtteliselt suureks mul-
liks. Sellised seisukohad võivad 
aga saatuslikuks saada  europar-
lamendis, kus iga volinikukandi-
daat tuleb kinnitada. 

Euroopa Parlamendi suuri-
ma fraktsiooni moodustab 265 
kohaga Euroopa Rahvapartei, 
kuhu kuulub Eestis IRL. Suuruselt 
teine on 184 liikmega Euroopa 
Parlamendi sotsiaaldemokraati-
de fraktsioon, keda Eestis esinda-
vad sotsiaaldemokraadid. Euroo-
pa demokraatide ja liberaalide 
liidu fraktsioon oma 85 kohaga 
on alles kolmas ning sinna kuu-
luvad Eestist Reformierakond ja 
Keskerakond.

Kärt Anvelt, Raimo Poom 
uudised@epl.ee

Kallase ametiaja lõppe-
des võib uueks Euroopa 
Komisjoni volinikuks 
saada Urmas Paet.

Tuuli Jõesaar
tuuli.joesaar@epl.ee

Vanemapensioni saami-
seks tuleb esitada sot-
siaalkindlustusametile 
spetsiaalne taotlus.

IRL-i vanemapensioni saab üle 1000 inimese

Selle aasta algusest jõustus 
IRL-i suurim valimislubadus 
ehk vanemapension. Tiinale 
(täisnimi toimetusele teada – 
T. J.) meenus see märtsis ja ta 
uuris, kuidas tema pensioni-
eas ema oma vanemapensioni 

kätte saaks. Paraku öeldi talle 
pensioniametis, et emal pen-
sionilisa praegu saada pole. 
Nagu paljud teisedki, ei tead-
nud Tiina seda, et vanemapen-
sionist saavad esimestel aas-
tatel reaalselt tulu väga vähe-
sed eakad. 

Sotsiaalkindlustusameti 
avalike suhete juht Elve Tonts 
selgitas, et vanemapensioni-
ga kaasnev muudatus hak-
kab pangaarvel kajastuma 
peamiselt alates 2015. aas-
tast. Tänavusest aastast ala-
tes saavad pensionilisa ainult 

need inimesed, kelle laps on 
sündinud aastatel 1991–2012 
ja kes on juba pensionil ning 
ka taibanud sotsiaalkindlus-
tusametile vastava avalduse 
esitada. Neid on kokku 1072, 
mis moodustab ligi 300 000 
vanaduspensionärist vähem 
kui 0,4%.

Üheksa ja pool eurot
Tontsi sõnul kompensee-
rib uus vanemapensioni süs-
teem 1999. aasta pensioni-
reformi. Toonase reformiga 
arvestati neile, kelle lapsed 

olid 1998. a lõpuks vähemalt 
kaheksa-aastased, iga lap-
se kohta kaks aastat tööstaa-
ži juurde, mis tähendab kuus 
umbes 9,5 eurost pensionili-
sa. 1991. aastal ja hiljem sün-
dinud laste vanematele enam 
laste pealt täiendavat tööstaa-
ži ei arvestatud.

Elve Tonts pani südame-
le, et need, kellel pensionili-
sale praegu õigus,peavad vane-
mapensioni saamiseks esita-
ma sotsiaalkindlustusametile 
taotluse. 

„Vajalik on ka teise vanema 

kirjalik nõusolek selle kohta, et 
ta on nõus pensionilisa määra-
misega teisele, s.t taotluse esi-
tajale,” pani Tonts inimeste-
le südamele. Pensionäre, kes 
on lapse saanud pärast 1991. 
aastat, aga on juba pensionil 
ja ka vanemapensioni taotle-
nud, ongi eelmise nädala sei-
suga 1072. 

Vanemapensioni süsteem 
rakendub täismahus tööle ala-
tes 2015. aastast ja seda hakka-
vad saama kõik pensionärid, 
kelle laps on sündinud enne 
käeolevat aastat. 1

EMHI 
pääses 
esialgu 
liitmisest
Veebruari lõpus Eesti Päeva-
lehes avalikustatud keskkon-
naministeeriumi plaan liita 
kiirkorras ühtseks, pea 300 
töötajaga seireasutuseks Ees-
ti meteoroloogia ja hüdroloo-
gia instituut ning keskkonna-
teabe keskus, on tänaseks 
takerdunud. Kui esialgu oli 
sihiks seatud, et uus keskkon-
naseirega tegelev asutus alus-
tab tööd juba 1. mail, siis prae-
guseks on ministeerium ühen-
damisega hoo maha võtnud. 

Ministeeriumi avalike suhe-
te osakonna juht Pavel Ivanov 
sõnas, et see, et keskkonnasei-
re asutus ikkagi ei alusta tööd 
1. mail, on välja öeldud nii tea-
duste akadeemia looduskaitse-
komisjonile kui ka Eesti kesk-
konnaühenduste koja esinda-
jatele. „Meie eesmärk on teha 
(asja – toim) korralikult, mitte 
kiirustades. Asutuste töötajad 
on soovinud struktuurimuu-
tust enda jaoks rahulikult läbi 
mõelda,” selgitas Ivanov, miks 
otsustati asjatundjate seas oht-
ralt kriitikat pälvinud reformi-
ga aeg maha võtta. Esialgne 
tähtaeg 1. mai oli tema kin-
nitusel vaid ettepanek, mil-
lega valitsemisala juhid veeb-
ruari alguses arvasid, et võiks 
arvestada.

Uue tähtaja jättis ministee-
rium lahtiseks. „Kuupäevast, 
millal uus keskkonnaseireasu-
tus võiks tööd alustada, anna-
me teada kohe, kui see on lõp-
likult kokku lepitud,” lubas 
Ivanov. 1 Ulvar Käärt

Kuigi europarlamendi vali-
misteni on veel aasta ning 
uue voliniku nimetamiseni 
ligi poolteist, spekuleeritakse 
poliitringkondades, et Eesti 
valitsus esitab voliniku kan-
didaadiks praeguse välismi-
nistri, Reformierakonna ase-
esimehe Urmas Paeti. 

Tõsi, ühtegi ametlikku arut-
elu – ei koalitsiooni eestseisu-
ses ega ka Reformierakonna 
juhatuses – pole toimunud.  
Küll on aga Paetit nimetatud 
mitteametlikel aruteludel. 

Spekulatsioonid Paeti või-
maliku volinikuks nimetami-
se kohta kaasnesid Mart Laa-
ri Eesti Panga nõukogu esime-
heks nimetamisega.

Koht oli mõeldud Laarile
2011. aasta märtsis suletud 
uste taga toimunud praegu-
se valitsuskoalitsiooni moo-
dustamise läbirääkimistel tuli 
võimuerakondade esindajate 
vahel jutuks ka Eesti voliniku 
koha jagamine siis, kui Kalla-

se ametiaeg täis saab. Vestlus-
tel formuleeriti arusaamine, et 
see koht läheb  Isamaa- ja Res 
Publica Liidu tolleaegsele esi-
mehele, nüüdsele auesimehele 
Mart Laarile. Seda ütles Refor-
mierakonna esimees, peami-
nister Andrus Ansip ka läbi-
rääkijate ees. 

Paraku tõmbas Laari ter-
vislik olukord sellele plaani-
le kriipsu peale. Peaminis-
ter Andrus Ansip ise voliniku 
kohast huvitatud pole – tema 
on lubanud peale peaministri-

aja lõppu Tartusse minna lap-
selapsi kasvatama ja äriga tege-
lema. Ja kuigi teda on üritatud 
mitmel korral taolisest tagasi-
tõmbumise plaanist loobuma 
meelitada, ei paista ta kuidagi 
vedu võtvat ja on jäänud jää-
rapäiselt oma plaanide juurde. 

Nii ongi nüüd üles kerki-
nud just välisminister Urmas 
Paeti nimi. „Ma ei tea, võib-
olla on kusagil seda teemat 
arutaud, kuid minuga mitte. 
Ma ei oska öelda, mida inime-
sed võivad rääkida,” kommen-

teeris Paet ise. Küsimu-
sele, mida ta teeb, kui 
teema jõuab ametliku 
aruteluni ning talle 
voliniku kohta paku-
takse, vastas Paet, et 
siis tuleb selle pea-
le muidugi mõelda.

„ I s e e n e s e s t 
pakub rahvusva-
heline poliitika 
mulle huvi, mui-
du ei teeks ma ka 
ju seda praegust 
tööd,” ütles Paet. 

„See oleks 
väga põnev ja 
huvitav valdkond 
(Euroopa Komis-
joni voliniku koht 
– K. A.), aga et 
midagi täpsemat 
öelda, oleks vaja 

seda arutada ja sellist arut-
elu pole toimunud,” rõhutas 
välisminister. 

Kuigi Paetist on räägitud 
ka kui võimalikust uuest pea-
ministrist ja Reformierakon-
na esimehest, on see vähemalt 
praegu vaid spekulatsioon.  
Ansip on jätkuvalt peaminis-
ter ning kandideerib ka 25. 
mail toimuval Reformierakon-
na üldkogul taas erakonna esi-
meheks. Paet ise on öelnud, et 
peaministri amet pole mingi-
sugune unelmate amet. 1

Jutud Paeti volinikuametist 
kaasnesid Laari Eesti Panga
nõukokku määramisega.

Erivajadusega 
ja eakad 
inimesed 
saavad abi
Eakate ja erivajadustega ini-
meste hoolekanne saab Euroo-
pa Liidu 2014. aastal algavast 
eelarveperioodist tõhusat 
tuge. „Nii investeeringute-
le  kui teenustele on planeeri-
tud kümneid miljoneid euro-
sid,” ütles sotsiaalminister Taa-
vi Rõivas. „Omastehoolduses 
on ministeeriumil soov toeta-
da kõrvalist abi vajavatele ini-
mestele kodus osutatavaid tee-
nuseid ning vähendada seeläbi 
ka nende lähedaste hooldus-
koormust.” 

Sotsiaalminister tõi konk-
reetselt välja eakate päevahoiu 
ja kodus hooldamise teenused, 
sealhulgas hooldavale läheda-
sele hoolduspuhkuse andmise, 
täpsemad meetmed töötatakse 
välja koostöös omavalitsuste ja 
ekspertidega. 1 EPL

Taavi Rõivas :

Urmas Paeti on  
välispoliitika Eesti 
sisekemplustest alati 
rohkem paelunud ning 
volinikuamet oleks 
tema karjääris loogili-
ne jätk. Foto: Ilmar Saabas
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Eesti Päevaleht, neljapäev, 
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Muuga sadam saab 
„igaks juhuks” veel 
ühe riskianalüüsi

•• Emasid on Eesti naiste 
seas 65%
•• Kõige rohkem on kahe-
lapselisi emasid, kes moo-
dustavad kõigist sünnitanud 
naistest 45%
•• Eestis on ligi 286 naist, 
kes on sünnitanud vähemalt 
kümme last
•• Eesti naised leiavad kind-
la partneri keskmiselt 28-aas-
taselt, mehed keskmiselt 
34-aastaselt
•• Kõige rohkem on seadusli-
kus abielus 36–49 aasta vanu-
seid inimesi 

FAKTE

Kui suur see 
oht siis on?
„Selge see, et DBT on Muuga 
sadamas kõige suurema ohu-
alaga ja me saame lähtuda sel-
lest teabest, mis ettevõte on 
meile andnud,” ütles pääste-
ameti kriisireguleerimise osa-
konna ekspert Kady Danilas. 

„Inimestele lahtiseletami-
se mõttes pole erinevaid tsoo-
ne siia kirja pannud, aga ette-
võtted peavad jagunema kol-
meks tsooniks – eriti ohtlik, 
väga ohtlik ja ohtlik ala. Kui 
selle lahti seletaks, siis eriti 
ohtlik ala jääks tegelikult siia 
sadama territooriumi ümber. 
Kolmas tsoon sisuliselt tähen-
dab seda, et näiteks aknaklaa-
sid võivad puruneda.”

Nii tehnilise järelevalve 
amet (TJA), päästeamet kui 
ka Tallinna sadam ei näe kau-
gel Texases juhtunu ja Muuga 
sadamas toimuva vahel väga 
palju seost. „Mitte kusagilt aja-
kirjandusest läbi käinud mater-
jalidest pole võimalik üheselt 
teada saada, et seal plahva-
tas ammooniumnitraat,” nen-
tis TJA kemikaali ja mäetööde 
osakonna juhataja Kaimar Eilo, 
kes viitas, et praegu on kõigil 
võimalik ainult üksiku video ja 
spekulatsioonide pealt arva-
must avaldada. 

Ka päästeameti Põhja pääs-
tekeskuse juht Priit Laos nen-
tis, et ilmselt oli seal enne mitu 
asja valesti läinud ning plah-
vatus oli lihtsalt selle tulemus. 
Päästeametini jõuab tava-
päraselt Euroopa Liidus toi-
munud õnnetuste informat-
sioon üpris kiiresti, kuid Texa-
se juhtumi puhul peab detaile 
veel ootama.

Lauri Tankler
lauri.tankler@epl.ee

Mullu alustati kogu 
piirkonna riskianalüüsi-
ga, mis astub seaduses 
nõutust sammu edasi.

Saabub
kuumus
Saharast
Aafrikast Saharast Euroopasse 
suunduv kuumalaine mõjutab 
järgmisel nädalal ka Eesti ilma 
– nädala pärast võib sisemaal 
temperatuur tõusta suviste näi-
tajateni.  Juba eile oli Kree-
kas sooja üle 30 kraadi, järg-
misel nädalal jõuab soe õhu-
mass ka Saksamaale ja Poola.
Ilmajaamast öeldi Del� le, et 
kõik Eesti elanikud järgmisel 
nädalal sooja ilma veel nauti-
da ei saa, sest ranniku äärde  
lubatakse vaid 5–7 kraadi soo-
ja. Aga Lõuna-Eestis võib tem-
peratuur tõusta ka 20 kraadist 
kõrgemale. 1 Del� 

Tallinna Kesklinna Valitsus  TEATAB 
13.05-20.05.2013 on Tallinna Kesklinna Valitsuses võimalik tutvuda Juurdeveo 24 ja 26 kinnistute  detail-
planeeringu eskiislahendusega. 
Planeeritava maa-ala suurus on 0,35 ha. Detailplaneering koostatakse eesmärgil määrata ehitusõigus Juur-
deveo tn 24 kinnistul oleva korterelamu rekonstrueerimiseks ja 1-korruselise abihoone ehitamiseks ning 
Juurdeveo tn 26 kinnistule kuni 4 maapealse ja 1 maa-aluse korrusega büroohoone rajamiseks ning krun-
tide kasutamise tingimused. Detailplaneeringu koostamise korraldaja on Tallinna Linnaplaneerimise Amet 
ja koostaja Guru Projekt OÜ. Detailplaneeringu taotleja on FA OÜ. Eskiislahenduse tutvustav avalik arutelu 
toimub 21. mail 2013 algusega kell 14.00 Tallinna Kesklinna Valitsuse saalis Nunne tn 18. Detailplaneeringu 
materjalidega saab ülalnimetatud ajavahemikul tutvuda tööpäeviti Tallinna Kesklinna Valitsuse, asukohaga 
Nunne tn 18, hoovimaja toas nr 32 esmaspäeval 8.15-18.00, teisipäevast neljapäevani 8.15-17.00 ning reedel 
8.15-16.00. Detailplaneeringu jooniste ja seletuskirjaga saab tutvuda ka Tallinna planeeringute registris (In-
ternet Exploreriga) aadressil http://tpr.tallinn.ee/tpr

Tallinna Kesklinna Valitsus  TEATAB 
13.05-20.05.2013 on Tallinna Kesklinna Valitsuses võimalik tutvuda Luha tn 39 ja Luha tn 41 kinnistute  
detailplaneeringu eskiislahendusega. 
Planeeritava maa-ala suurus on 0,15 ha. Detailplaneeringu koostamise eesmärk on liita elamumaa sihtotstar-
bega Luha tn 39 ja sotsiaalmaa sihtotstarbega Luha tn 41 kinnistud üheks 25% äri- ja 75% elamumaa krun-
diks ning määrata ehitusõigus 4 maapealse ja 1 maa-aluse korrusega äriruumidega korterelamu ehitamiseks 
ning krundi kasutamise tingimused. Detailplaneeringu koostamise korraldaja on Tallinna Linnaplaneerimise 
Amet ja koostaja Guru Projekt OÜ. Eskiislahenduse tutvustav avalik arutelu toimub 21. mail 2013 algusega 
kell 15.00 Tallinna Kesklinna Valitsuse saalis Nunne tn 18. Detailplaneeringu materjalidega saab ülalnimeta-
tud ajavahemikul tutvuda tööpäeviti Tallinna Kesklinna Valitsuse, asukohaga Nunne tn 18, hoovimaja toas 
nr 32 esmaspäeval 8.15-18.00, teisipäevast neljapäevani 8.15-17.00 ning reedel 8.15-16.00. Detailplaneerin-
gu jooniste ja seletuskirjaga saab tutvuda ka Tallinna planeeringute registris (Internet Exploreriga) aadressil 
http://tpr.tallinn.ee/tpr

Tallinna Kesklinna Valitsus  TEATAB
Tallinna Kesklinna vanema 23. aprilli 2013 korraldusega nr 240 kinnitati eelläbirääkimistega  pakkumise võitja 
Raekoja platsi kasutusse andmiseks kolmapäevaste laatade korraldamiseks. Pakkumise võitjaga 5+ Capital 
OÜ sõlmib Tallinna Kesklinna Valitsus Tallinna linnale kuuluva rajatise osa kaubandustegevuseks kasutusse 
andmise  lepingud 2013. – 2015. aastaks. Täpsem teave võitjate ja linnarajatise kasutusse andmise tingimuste 
kohta Tallinna veebilehel. 

Pirita Linnaosa Valitsus TEATAB
Vaksiku tn 2, 4, 12, 14, 16, 18 ja 20 kinnistute detailplaneeringu avalik väljapanek toimus 8.-22. aprillini 2013. 
Avaliku väljapaneku ajal  esitati üks kirjalik küsimus Vaksiku tänava väljaehitamise kohta.

Naised sünnitavad 
piisavalt, kuid neid 
on Eestis liiga vähe
Eile avalikustati rahvaloen-
duse andmed perekonnasei-
su ja sündide kohta: võrrel-
des 2000. aastaga on rohkem 
vabaabielus inimesi ning nai-
sed sünnitavad hilisemas eas. 

2011. aasta seisuga on Ees-
tis lapsi sünnitanud ligi 65% 
kõigist naistest. Neist on oma-
korda kõige rohkem neid, kes 
on sünnitanud kaks last – 45% 
ning ühe lapse ilmale toonud 
emasid 34%. Tasub märkida, 
et Eesti naised sünnitavad oma 
esimese lapse üha hilisemas 
eas. Kui näiteks 45–49-aastaste 
naiste hulgas oli enne 24 aasta 
vanuseks saamist lapse sünni-
tanud ligi 65%, siis 30–34-aas-
taste seas vaid veidi üle 40%.

Sarnane muu Euroopaga
Statistikaameti analüütiku 
Ene-Margit Tiidu sõnul on aga 
sellised trendid vägagi ootus-
pärased. Veel enam, Tiit tõdes, 
et ehkki  Eesti rahvastik aina 
kahaneb, ei saa seda kuidagi 
siinsete naiste süüks ajada, sest 
Eesti naised ei sünnita sugugi 
vähem kui nende sookaaslased 
mujal Euroopas. Seega ei seis-
ne iibe probleem meie inimes-
tes, vaid tõsiasjas, et sünnitus-
ealised naised lahkuvad, sel-
gitas ta. 

Lisaks sündidele selgita-
sid analüütikud ka andmeid 
eestimaalaste perekonnaseisu 
kohta. Võrreldes eelmise, 2000. 

aasta loendusega on oluliselt 
suurenenud vabaabielus ela-
vate inimeste osatähtsus ning 
kahanenud seadusliku abikaa-
saga koos elavate inimeste osa-
tähtsus. Kümne aastaga on 
4,7% võrra rohkem vabaabi-
elus inimesi, ent 5,4% vähem 
abielus eestimaalasi. 

Partnerita inimestest moo-
dustavad kõige suurema osa 
need, kes pole kunagi seadus-
likus abielus olnud – 25,4%. 
Tasub märkida, et ilmneb vei-
di erinev pilt rahvuste lõikes 
– eestlased eelistavad pigem 
vabaabielu, ent venelaste seas 
on rohkem seadusliku abielu 
pooldajaid. 1 Riin Aljas
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Eesti kõige suurema ohuala-
ga piirkond – Maardu linna 
külje all asuv Muuga sadam 
– saab igaks juhuks veel ühe 
kõikehõlmava riskianalüüsi, et 
veel kord ja veel põhjalikumalt 
pöörata tähelepanu eri ohutus-
meetmetele. 

Muuga sadama territoo-
riumil tegutseb kokku kuus 
suurõnnetuse ohuga ettevõ-
tet, nende hulgas tuhandete 
tonnide kaupa ammoonium-
nitraati ladustav AS DBT. 
Just DBT ladustatav väetis 
on kõige suuremaks 
mureks kohalikele 
elanikele, kellest 
mitmed on pööra-
nud ajakirjanduse 
tähelepanu ka selle-
le, et eelmisel näda-
lal USA-s Texase 
osariigis toimunud väetisete-
hase plahvatuses lendas väi-
detavalt õhku just ammoo-
niumnitraat.

Kilomeetrites ohuraadius
„Üldise sadamaala riskianalüü-
si tingis puhtalt eluline vaja-
dus,” selgitas Tallinna Sada-
ma ohutuse osakonna juha-
taja Siiri Lõhmus. „Kunagi 
varem pole niimoodi seda ana-
lüüsitud, koosmõjust ülevaa-
det ei ole.” Lõhmus nentis, et 
ka kohalikud elanikud akti-
veerusid paar aastat tagasi, 
kui märkasid, et sadam pide-
valt laieneb, aga informatsioo-
ni on vähe.

Sadu tuhandeid tonne väe-
tist mahutavad kuplid on sada-

mas kõige suurema ohualaga 
– viiekilomeetrise raadiusega. 
Sellesse raadiusesse jääb osa 
Maardu linnast, osa Viimsi val-
last ja ka näiteks Vana-Narva 
maantee.

Ning kuigi eri ettevõtete 
endi riskianalüüsid näitavad 
peamiselt vaid oma ohuala-
sid, võivad teised Muuga sada-
ma ohtlike ainete käitlejad ja 
ladustajad osutuda vastastik-
ku ohtlikuks. Nii ongi Tallinna 
sadam otsustanud kogu sada-
mapiirkonna koosmõjud kok-
ku panna, mis praegust ohu-
alade kaarti (vt graa� kut) tub-
listi täiendab. 

Tuleb uus analüüs
„Olemasolevad riskianalüü-
sid kogutakse kokku ja lisaks 
tehakse intervjuud nende osa-
pooltega, kellele ei laiene sea-

dusest lähtuv nõue riskiana-
lüüsi koostamiseks,” rääkis 
Lõhmus. Kogutud lähteand-
mete pealt peaks hiljemalt 
tulevaks aastaks analüüs val-
mis olema, järgmine osapool-
te kohtumine toimub juba 
esmaspäeval, kui tehnilise järe-
levalve ameti (TJA) ja pääste-
ameti ekspertidega koos vaa-
datakse üle, kas esitatud and-
metest piisab.

Seaduse järgi on suurõnne-
tuse ohuga ettevõtetel (need, 
kes käitlevad või ladustavad 
ohtlikke aineid) kohustus nii 
passiivselt (näiteks kodulehe-
küljel) ja ka aktiivselt (otsepos-
titused, kohtumised elanike-
ga) teavitada ümberkaudseid 
elanikke tegevuse riskidest. 1

Elanikud aktiviseerusid paar 
aastat tagasi, kui nägid, et 
sadam pidevalt laieneb.
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TTÜ noorlogistikud 
saadavad Mali 
lastele jalgratta 

ETK tahab „säästule” ainuõigust

Anna-Liisa Villmann
anna-liisa.villmann@epl.ee

Tudengid saadavad 
koolidest heategevusena 
kogutud esemed kuue 
eksootilise riigi lastele.

Rein Sikk
rein.sikk@epl.ee

Vaidlus Grossi Säästusaia 
nime ümber oli sissejuha-
tus ETK soovile sõna 
monopoliseerida.

Ettevõtja ja kauplusteke-
ti omanik Oleg Gross ei ole 
oma Säästusaia tootmist lõpe-
tanud, ehkki seda nõudis Ees-
ti tarbijateühistute keskühistu 
(ETK), ähvardades kohtusse 
kaebamise ja trahviga. 

Ühistut esindav patendi-
volinik Almar Sehver teatas, 
et kuna ETK on mitme sõna 
„säästu” sisaldava kaubamär-
gi omanik, pole Grossil õigust 
jätkata Säästusaia tootmist, 
mida ta on teinud alates 1998. 
aastast. ETK registreeris oma 
kaubamärgid alles 2006. aastal.

„Saatsime ETK-le kirja, kus 
viitasime põhjenduste absurd-
susele, ühe sõna kasutamist ei 
saa ära keelata. Mingit vastust 
me senini saanud ei ole,” tea-
tas Gross.

Peale sõna „säästu” sisaldava-
te kujutismärkide, mida võib 
näha Säästukaardil ja ETK 
omatoodetel, on patendiame-
tile antud hoopis suuremaid 
õigusi sooviv kaubamärgi-
taotlus. Nimelt soovib ETK 
enda kaubamärgiks kuuluta-
da sadakond tooteliiki, mil-
le nimetuses võiks sisalduda 
„säästu”: pesuvahendid, liha-
tooted, kohv jne. Aga ka sõna 
„säästu” sisaldavad reklaamid, 
tarbijakampaaniad, ärikonsul-
tatsioonid. 

Võimalik keeldumine
Rimi Eesti Food AS, mille hal-
dusse kuulub Säästumarket, 
suhtub ETK taotlusse külma 
rahuga. „Sõna „säästu” on 
varemgi püütud registreerida, 
kuid patendiamet on sellest 
keeldunud. Peame üsna vähe 
tõenäoliseks, et ETK regist-
reerimistaotlus sellisel kujul 
patendiametis läbi läheb. Esi-
tada ja proovida võib ju igasu-
guseid asju,” andis teada Rimi 
pressiesindaja Katrin Bats. 
„Meil on registreeritud kauba-

märk Säästumarket koos logo-
ga ja seda uus registreerimine 
ei ohusta. Juhul, kui registree-
ritaks mõni meie logoga väga 
sarnane kujundus, oleks põh-
just vaielda. Leiame aga, et 
niivõrd tavapärase käibesõna 
kasutamist keelata ei saa.”

Patendiameti kaubamär-
giosakonna juhataja asetäitja 
Liina Puu selgitas, et nii selle 
kui ka teistegi taotluste peale 
võivad kõik ettevõtted menet-
luse käigus esitada protesti. 
Pealegi on ettevõtjatel võima-
lik vaidlustada ka iga kauba-
märgi registreerimise otsust. 

Kuna praegu on ametil 
järjekorras ligi 3000 taotlust, 
läheb ETK taotlus läbivaa-
tamisele umbes aasta pärast, 
arvas Puu.

„Senine praktika näitab, et 
oleme pidanud sõna „säästu” 
mittekaitstavaks,” teatas Puu. 
Ta täpsustas, et ,,säästu” puhul 
on tegemist kirjeldava sõnaga, 
mille kasutamist pole võima-
lik keelata, kuna kaubamärgi-
seadus välistab selliste sõnade 
monopoliseerimise. 1

Tallinna tehnikaülikooli 
(TTÜ) pilootprojekt „Logis-
tika aitab” õpetab tudengitele, 
kuidas Kolmanda Maailma rii-
kidesse humanitaarabi korral-
dades ja head tehes praktilisi 
teadmisi koguda. Näiteks kui-
das toimetada jalgratas, mis ei 
vasta standardpaki mõõtmete-
le, vaesuselt maailma esiküm-
nesse kuuluva Mali lasteni.  

Idee sai algu-
se sellest, et logis-
tika kursuse õppe-
jõul Kati Kõrbel 
tekkis vajadus välja 
mõelda 20 tuden-
gile reaalne logis-
tikaülesanne, mitte 
simulatsioon või mäng. Samal 
ajal oli soov leida projekt, mil-
le käigus saaks õppimisele kõr-
val ka midagi head teha ja sealt 
viis mõte Kolmanda Maailma 
riikide lastekodude või kooli-
de aitamisele. „Bakalaureu-
setase peaks õpetama lisaks 
eriala asjadele n-ö laia maail-
mavaadet tajuma, majandus-
geograafiat ja poliitikat. Mul-
le tundus, et taaskasutuse, mit-
tevajalike asjade ületarbimise 
või maailma erinevate vajadus-
te arusaamisega nad õpiksid 
kõige rohkem,” selgitas Kõr-
be. Nii saavad tudengid prak-

Tudengid Jelizaveta Minajeva 
ja Anton Savits näitavad 
ranitsaid ja jalgratast, mille 
nad peagi arengumaadesse 
saadavad. Foto: Eero Vabamägi

„Tavaliselt tehakse ülikoolis 
kõik sinu eest ära. Siin  
peame kõik ise tegema.”

Koolid kogusid kraami
•• Tallinna inglise kolledž tegi 
kooli- ja mänguasjade ning riie-
te korjanduse viie Filipiinide 
Anda provintsi pere jaoks. 
•• Koostöös Tallinna 21. koo-
li õpilasesindusega saavad ligi 
130 õpilast Indias koolitarbed.
•• Tallinna Tõnismäe reaalkool 
ja Tallinna 53. keskkool aitavad 
Kambodža orbudekodu lapsi.

•• Tallinna reaalkooli õpilaste 
eestvedamisel saab 40-lapseli-
ne orbudekodu Keenias vajami-
nevad esemed.
•• Tallinna prantsuse lütseumi 
korraldatud korjandusest saa-
vad prantsuskeelsesse Malisse 
rajatava kooli 100 orvust õpilast 
koolitarbeid, mänguasju ning 
voodipesu.

tilisi teadmisi tulevaseks tööks 
logistikutena – tolliprotseduu-
ridest turul olevate transpor-
diettevõtetega suhtlemiseni.  

Tudengid valisid ise välja 
sobiva sihtriigi. Tingimuseks 
oli see, et tegemist ei tohi olla 
suure organisatsiooniga, kus 
abipakid jääksid lattu seisma. 
Samuti ei tohtinud saata asju, 
mille järele pole nõudlust – 
näiteks arvutit elektrita külla. 
Sõelale jäid kuus riiki: Filipii-
nid, Guatemala, India, Kam-
bodža, Keenia ja Mali. Praegu 
käib Tallinna koolides õpilas-
te, õpetajate ja lapsevanema-
te kaasabil korjandus. Järgmi-
sel nädalal kohtuvad tudengid 
sponsorluse küsimiseks ette-

võtetega. Seejärel annetused 
pakitakse ning pannakse tee-
le. Suve alguses peaksid män-
guasjad, riided ja koolitarbed, 
aga ka plätud või hambahar-
jad jõudma välisriikide MTÜ-
deni, kes need lastele jagavad.

Niikaua peavad logistika-
tudengid lahendama kõik-
võimalikke takistusi. Tudeng 
Anton Savitsi rühm valis välja 
Mali, kus on käimas kodusõda 
ning mis kuulub maailma vae-
seimate riikide esikümnesse. 
„Tavaliselt on Aafrika koolide 
kontseptsioon selline, et õppi-
miseks piisab suvalisest sten-

dist. Meie osaleme projektis, 
kus kavatsetakse ehitada kaas-
aegne koolihoone, kus hak-
kavad õppima ja elama orbu-
dest lapsed,” selgitas ta. Eestist 
lähevad sinna nii vihikud, pas-
tapliiatsid kui ka voodipesu.  

Isetegemise kogemus
Grupi väljakutsed algasid sel-
lega, et arengumaades võib 
poliitiline olukord hetke-
ga muutuda ja kaup ei pruu-
gi üle piiri jõuda, või et Ees-
ti firmad pole üldse huvita-
tud sinna pakkide saatmisest. 
„Tavaliselt tehakse ülikoolis 
kõik sinu eest ära. Siin pea-
me kõik ise tegema. Näiteks 
ei luba seadusandlus meil saa-
ta arvuteid Aafrikasse, sest see 
on liiga kõrgelt maksustatud. 
Kõik see selgub protsessi käi-
gus ja on hea kogemus,” mär-
kis Savits.  

TTÜ logistikainstituudi 
juhi professor Ott Koppeli 
sõnul on see ettevõtmine prae-
gu instituudi bakalaureuse-
tudengite kõige mastaapsem 
praktiline projekt. 

„Tihtipeale on kuulda, et 
ülikoolist saab natuke liiga 
akadeemilist haridust. Prae-
gusel juhul on võimalus õpi-
tavaid oskuseid otsekohe prak-
tikas rakendada. Teisest küljest 
kõrgharidusstandard eeldab, 
et ülikooli lõpetanul on ka 
mingit ühiskondlikku när-
vi, nii et ta suudab teiste kul-
tuuridega suhelda. Ainuük-
si seepärast on taolised har-
jutused asjakohased,” lausus 
Koppel. 1
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TEEME EESTI KORDA!

Kampaanias osalemiseks täida hiljemalt 5. maiks ankeet, mille leiad aadressilt 
www.maaleht.ee/eestikorda. Kahe nädala jooksul pärast kampaania lõppemist 
valib Maalehe ja Nordea Panga esindajatest koosnev žürii 5-7 fi nalisti, keda ideedega 
lähemalt tutvumiseks ka külastatakse. Võitjad selguvad 31. maiks 2013.

Maalehe tellimine telefonil 680 4444 või e-postil klienditugi@lehed.ee.

Toetuseks
5000 €!
Toetuseks
5000 €!

  Võta sõbrad kampa ja osale “Teeme ära!” 
 talgutel 4. mail. Kui talgupäeval tekib lisa-
 mõtteid, mis vajaksid tingimata suuremat  
 ärategemist, siis esita need konkursile.

 Maaleht ja Nordea Pank toetavad kuni 
 kolme parimat ideed kokku 5000 euroga.

 Loe Maalehte, et olla kursis teiste ideedega 
 ja kodumaal toimuvaga.

Tee talgupäeval töödega algust ja taotle toetust 5. maiks!

Lottemaa on üha suurema küsimärgi all
Oodatud  
teemapark
EAS-i piirkondade konkurent-
sivõime tugevdamise prog-
rammi toetatud projektidest 
üks kõige rohkem oodatud 
ja tähelepanu pälvinud Lotte-
maa oleks Lotte autorite Janno 
Põldma ja Heiki Ernitsa unis-
tuse järgi loodud originaalne 
kogupere teemapark. 

Tahkuranna valda plaani-
tud Lottemaa oleks kui Muu-
mimaa Soomes või Pipimaa 
Rootsis ning paikneks 4,5 hek-
taril. Pargis oleks rõhk põne-
vatel avastustel ja mängulistel 
seiklustel. 

Kõige tähtsam maja Lotte-
maal oleks koeratüdruk Lotte 
maja, millest saaks nii mängu-
de kui ka erinevate ürituste toi-
mumise koht. Maja oleks möb-
leeritud nõnda, nagu seal ela-
taks päriselt ja selle ees pee-
nardel kasvaksid porgandid. 

Lottemaale tuleks muuhul-
gas ka laadaplats ühes leiutaja 
Giovanni hiigelnõudest tehtud 
purskkaevuga. 

Ulvar Käärt, Kaidi Tahula
uudised@epl.ee

Kui juunis lisarahastami-
se osas selgust pole, võib 
hakata projektile kriipsu 
peale tõmbama.

Novembris väljendas regio-
naalminister Siim Kiisler esi-
mest korda kahtlusi Pärnu-
maale kavandatud Lottemaa 
suhtes, nüüd, viis kuud hil-
jem, on projekt veelgi suure-
mas umbseisus vindumas. 

„Ma olen Lottemaa pärast 
mures. Oleme kohtunud Lot-
temaa esindajatega ning minu-
le teadaolevalt on neil täna see 
raha (Lottemaa rajamise ehi-
tushanked on läinud oodatust 
pea kahe miljoni euro võrra 
kallimaks – U. K.) endiselt 
puudu,” nentis Kiisler. „Prae-
guseks on selgunud, et sellisel 
kujul pargi rajamiseks on aga 
vaja veel palju rohkem raha. 
See seab ohtu kogu projekti.”

Minister viitas ühtlasi, et 
kuna raha on vajaka, on tee-
mapargi rajamiseks sisuliselt 
kaks võimalust: muuta projek-
ti nii, et see mahuks eelarves-
se või siis leida raha juurde. 
„Paraku ei tea, et selle projek-

ti puhul oleks kummaski suu-
nas toimunud oluline edasimi-
nek,” tähendas Kiisler.

Ministri kinnitusel on ta 
sel teemal suhelnud ka oma 
majandusministrist kolleegi 
Juhan Partsiga, et üritada lei-
da probleemile lahendust ning 
täiendavaid võimalusi riigi-
poolseks toeks. „Olukord ei 
ole lootusetu, kuigi 2014. aas-
tal parki täismahus avada on 
ebareaalne, see tähtaeg lük-
kub küll edasi,” kostis Kiisler. 

Regionaaltoetustest eral-
das riik Lottemaa projektile 

maksimumsumma-
na ühtekokku 3,2 
miljonit eurot, mil-
lest aga ehitustööde 
alustamiseks ei pii-
sanud. Esialgsete 
plaanide järgi pida-
nuks Lottemaa val-

mima juba eelmise aasta suvel. 
Oodatust kallimaks osutunud 
ehitushangete tulemuste tõttu 
lükati mullu pargi avamistäht-
aeg edasi 2014. aasta kevadele.

Poolikuna ehitada ei saa
Kiisleri erakonnakaaslane, 
Pärnu maavanem Andres 
Metsoja rääkis, et Lottemaa 
loojate (Janno Põldma ja Hei-
ki Ernits – U. K.) sõnul seda 
teemaparki poolikuna rajada 
ei saa. 

„Negatiivne emotsioon, 
mis sellega kaasneks, võib olla 
väga laiaulatusliku mõjuga 
ning see poleks kellelegi kasu-
lik,” osutas Metsoja. „Täna 
pole minuni jõudnud veel 

ühtegi signaali, et see projekt 
oleks maha maetud ja et selle-
ga ei tegeldaks – otsitakse kõi-
ki võimalusi.” Nii on Lottemaa 
realiseerumise puhul endiselt 
prioriteet täiendava toetusra-
ha leidmine kas siis erainves-
toritelt, Euroopa Liidult või 
Eesti riigilt. Mets oja ütles, et 

võimalikud erainvestorid on 
olemas, kuid need pole siiski 
lõpuni kindlad, kas suudaksid 
projekti täies ulatuses finant-
seerida. 

Metsoja tähendas, et kui 
lisaraha osas juunikuuks sel-
gust majas pole, võib hakata 
Lottemaale kriipsu peale tõm-

bama. „Lottemaa ehitusaeg on 
aasta ning siis muutub suhte-
liselt ebatõenäoliseks, et see 
2015. aasta augustiks valmis 
on,” ütles ta.

Lottemaad arendava SA 
Leiutajateküla esindajalt Rein 
Malsubilt eile kommentaari 
saada ei õnnestunud. 1

Olukord pole lootusetu, 
kuigi 2014. aastal parki täis-
mahus avada on ebareaalne.

Lottemaale kavandatud rebane Giovanni maja ja teater. Illustratsioon: Heiki Ernits

Täna Delfis: 
Mis on Eesti Parim 
Toiduaine 2013?
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Prantsusmaa, Uus-Meremaa, 
Uruguay: samasooliste abielud 
koguvad kindlat tunnustust

Valesäuts 
pani 
aktsiaturud 
värelema

Süürias 
sõdib sadu 
eurooplasi

Raimo Poom
raimo.poom@epl.ee

Kaugeltki mitte kõik 
riigid pole lõpuni valmis 
uuendusi toetama ning 
näitavad oma pahameelt.

ITAALIA VALITSUSE KOOSTAB ENRICO LETTA

Itaalia president Giorgio Napo-
litano kutsus eile enda juur-
de Quirinale paleesse vasakt-
sentristliku demokraatliku par-
tei aseesimehe Enrico Letta (pil-
dil) ja palus tal moodustada uus 

valitsus. Letta peaks toetust leid-
ma nii vasak- kui paremtsentrist-
like erakondade poolt, kes pole 
pärast veebruari valimisi seni 
omavahel kokkuleppele jõud-
nud. Del� 

BOSTONI POMMIPANIJA OLI TERRORISTIDE NIMEKIRJAS

Bostoni maratonil 15. aprillil 
kolm inimest tapnud ja üle 200 
inimese vigastanud pommide 
õhkimises kahtlustatava Tamer-
lan Tsarnajevi nimi oli kirjas USA 
valitsuse salajases andmebaasis, 

kuhu on kantud paljud potent-
siaalsed terroristid. Nimekirjas 
on aga üle poole miljoni inime-
se kogu maailmast ja võimud ei 
suuda neil kõigil pidevalt silma 
peal hoid. ERR

v
VÄLISMAA

Uudisteagentuur Associated 
Press teatas, et nende Twitte-
ri kontole murdsid sisse häk-
kerid ja avaldasid seal vale-
teate plahvatustest Valges 
Majas. Avaldatud valeteade 
oli järgmine: „Pommuudis: 
kaks plahvatust Valges Majas 
ja Barack Obama on vigasta-
tud.” USA aktsiaturge haaras 
õudus. Dow Jonesi tööstusin-
deks langes mõne hetkega 150 
punkti, kuid põrkas peale säut-
su kiiret korrigeerimist tagasi 
plussi peale.  

Valge Maja pressiesin-
daja Jay Carney ütles veidi 
aega pärast sõnumi avalda-
mist ajakirjanikele, et presi-
dent Obamaga on kõik hästi 
ja � nantsturud rahunesid kii-
resti. Associated Press teatas 
hiljem teise säutsukonto kau-
du: „AP Twitteri kontot häki-
ti. Sõnum rünnaku kohta Val-
ges Majas on vale.” Häkkimise 
eest võttis vastutuse väideta-
valt Süüria presidenti Bashar 
al-Assadit toetav rühmitus 
Süüria elektrooniline armee, 
kes väidavad, et on rünnanud 
ka AFP, Sky News Arabia, Al 
Jazeera ja CBS Newsi Twitte-
ri kontosid. Twitter uurib asja 
ning kutsus kasutajaid tähele-
panelikkusele. 1 Lauri Laugen

Euroopa Liidu terrorismi-
vastase võitluse juht Gilles 
de Kerchove ütles BBC-le, et 
tema hinnangul võitleb Süü-
rias mässuliste poolel presi-
dent Bashar al-Assadi vastu 
umbes 500 eurooplast. Luu-
reagentuurid kardavad, et 
mõned neist võivad ühineda 
al-Qaidaga seotud rühmitus-
tega ja korraldada Euroopas 
hiljem terroriakte, vahendas 
BBC News. „Mitte kõik neist 
ei ole äärmuslased, kui nad sin-
na sõidavad, aga kõige tõenäo-
lisemalt radikaliseeruvad pal-
jud seal, saavad väljaõppe,” 
ütles de Kerchove.

Kogu Euroopas tegelevad 
luureagentuurid teema uuri-
misega. Suurbritannias ja Bel-
gias püütakse jälile jõuda sel-
lele, kuidas inimesi Süüriasse 
värvatakse. Hollandis tõsteti 
terrorismiohu taset osaliselt 
Süüriast naasvate radikalisee-
runud kodanike kartuses. 1 
Lauri Laugen

„Usume, et esimesed abi-
elutseremooniad tulevad ilu-
sad ning toovad endaga kaa-
sa õnne puhangu. Ja need, 
kes on täna selle vastu, muu-
davad kindlasti meelt, kui näe-
vad vastabiellunute ning nende 
perekondade rõõmu.” Nii kuu-
lutas Prantsuse justiitsminister 
Christiane Taubira teisipäeval, 
kui riigi parlament kiitis lõpli-
kult heaks samasooliste abielu 
lubava seaduse.

Alamkojas ehk rahvusas-
samblees toimunud lõpp-

hääletusel toetas sotsialistist 
Prantsuse presidendi François 
Hollande’i üht peamist vali-
mislubadust 321 saadikut. Vas-
tu hääletas 225. Ja kuigi sea-
dus peab veel läbima kontrolli 
Prantsusmaa põhiseaduskoh-
tus, on sealt tulnud signaali-
de järgi üsna kindel, et esime-
sed samasooliste abielud saab 
sõlmida juba juunis.

Menetlus ei läinud lihtsalt
Sellega sai Prantsusmaast 14. 
riik maailmas, kus samasoolis-
te abielud on legaliseeritud. 

Kuid seaduse menetlemi-
ne ei läinud Prantsusmaal liht-
salt. Vastupidi, tervet ühiskon-
da haaranud äge debatt kuju-
nes kohati isegi vägivaldseks. 

Pariis ning teised suure-
mad Prantsusmaa linnad nägid 
mitme kuu jooksul väga suu-
ri demonstratsioone, kus muu-
datuse pooldajad ja vastased 
üritasid üksteist meeleaval-
dajate hulgaga üle trumba-
ta. Veel teisipäeval kogunesid 
häälekad seaduse vastased rah-
vusassamblee ette, nõudmaks 
plaani tagasilükkamist. Prant-
susmaa jagunes peaaegu võrd-
selt kaheks nii inimeste kui ka 
poliitikute vaadete poolest.

Seadus võeti lõpuks vas-
tu peamiselt ainult sotsialisti-
de häälteenamusele toetudes. 

Endine võimupartei ehk kon-
servatiivne UMP hääletas üle-
kaalukalt vastu. 

Terav vastuseis samasoo-
liste abieludele Prantsusmaal 
tuli paljudele isegi üllatuse-
na, sest seal on juba 1999. aas-
tast kehtinud nn partnerlus-
seadus. Ja kui abielude arv on 
läbi aja kahanenud, on koos-
elude registreerimine kasva-
nud mühinal – 2010. aastal 
oli statistika järgi iga nelja abi-
elu kohta kolm registreeritud 
partnerlust.

Sellest hoolimata võis 
Hollande’i valitsuse kiirelt läbi-
surutud seadus vähemalt aju-
tiselt hoopis vastupidise efek-
ti anda. Viimastel nädalatel on 
Prantsuse võimud registreeri-
nud hoopis vihakuritegude 
kasvu: nii peksti Pariisis läbi 
Hollandi päritolu mees, kes 

jalutas tänaval oma 
partneriga. Samuti 
on Prantsuse skin-
heedid Lille’is ja 
Bordeaux’s rünna-
nud homobaare. 

Nüüd on seadus 
vastu võetud ning 

nii maailmas kui Euroopas 
laiemalt toimuvat jälgides pais-
tab, et vihastel konservatiividel 
võib üldist samasooliste paari-
de õiguste võrdsustamise lainet 
vaadates asjade tagasipöörami-
ne raskeks minna. 

Vahetult enne Prantsus-
maad jõudsid aprillikuus 
samasooliste abielud seadus-
tada Uruguay ja Uus-Mere-
maa. Ja seda ilma suuremate 
ekstsessideta. 

Näiteks Uus-Meremaa mee-
dia raporteerib hoopis sellest, 
et loetud päevade jooksul 
pärast seaduse vastuvõtmist on 
sealsed turismibürood teinud 
head äri Austraalia samasoo-
liste paaridega. Väidetavalt on 
neile müüdud juba üle tuhan-
de abielu sõlmimise paketi.

Teema tõotab jätkuda
Ja samuti tõotab teema jät-
kuda teistes riikides. Euroo-
pa maades ootab Suurbritan-
nias arvatavasti ees samasoo-
liste abielude seadustamine. 
Ka Londonis on debatt olnud 
kaunis kirev, sest kuigi peami-
nister David Cameron lubas 
seda oma valimisprogram-
mis, on tema konservatiiv-
ne partei kava suhtes kaheks 
lagunenud. Ent valitsuses ole-
vad liberaaldemokraadid ning 
opositsiooniline tööpartei toe-

tavad eelnõud täielikult ja see 
tõotab ka nende toel varsti par-
lamendist läbi minna.

Natuke teist teed pidi ehk 
põhiseaduskohtu kaudu liigub 
asi Saksamaal. Sügisel ooda-
takse sealt isegi kuni kahte 
otsust, mis võivad mõjutada 
taolistele paaridele ette näh-
tud õigusi. 

Kantsler Angela Merkel 
pole kiirustanud seadusand-
like algatustega, sest tema 
konservatiivses parteis on sel-
les küsimuses lahkhelid, kuid 
opositsiooni sotsiaaldemokraa-
did on abieluvõrdsuse poolt. 
Seega võivad palju määravad 
Saksa valimised septembris 
ka selles küsimuses uue suu-
na määrata. 1

Liberaalist peaminister Andrus Ansip 
on kindlalt abieluvõrdsuse vastu
Kui Prantsusmaal kehtestati 
teisipäeval samasooliste abiel-
lumise võimalus, püstitati tee-
ma ka Eestis. Nimelt uuriti sel-
le kohta riigikogu avatud uste 
päeval korraldatud peaminist-
ri infotunnis. 

Liberaalset Reformierakon-
da esindav peaminister And-
rus Ansip teatas seal, et ei taha 
samasooliste abiellumise või-
malusest kuuldagi. „Abielu 
on minu jaoks püha ja see on 
mehe ja naise vaheline suhe. 
Minu vaatevinklist peab see nii 

ka jääma,” ütles Ansip. „Küll aga 
on samasoolistel paaridel õigus 
oma kooselu seaduse järgi regu-
leeritud saada,” vahendas Õhtu-
leht peaministri sõnu. 

Kuidas siis on palju räägitud 
partnerlusseaduse eelnõuga, 
millega tegeles viimati eelmine 
justiitsminister Kristen Michal, 
ja mis siis peaks tagama peami-
nistri nimetatud kooselu regu-
leerimise? Justiitsministeeriu-
mi allikad märkisid selle kohta 
eile, et kava seisab ja pole kus-
kile edenenud. 

Samasooliste abielud lubatud
Samasooliste abielusid tunnus-
tatakse, ent ei sõlmita
Kooselu/partnerluse 
tunnustamine

Samasooliste 
kooseluvorme 
ei tunnistata

Homoseksuaalsus on legaalne
Seaduses taunitud, kuid ei kohaldata
Ranged karistused
Võimalik eluaegne karistus
Surmanuhtlus

Homoseksuaalsus on taunitud

Maailmas on üha rohkem riike, kus samasooliste paaride õigused tugevnevad. Kuid jätkub ka piirkondi, 
kus vähemustel on lausa ohtlik elada.

Lubatud–keelatud 
Läänemaailmas abielu, Aafrikas surmanuhtlus
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Brasiilias
osariigiti 
erinev

USA-s sõltub
osariigist
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Prantsusmaast sai maailmas 
14. riik, kus samasooliste 
abielud on legaliseeritud.
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Kaidi Tahula
majandus@epl.ee 

Intervjuu

Starmani ootab valik kolme tehingu vahel 

Pärnits: meelitagem eurooplased siia Ka meie maksuamet otsib 
Google’iga kurjategijaid

Andres Reimer
andres.reimer@epl.ee

Jõudude tasakaal uues 
võimsas telekomi� rmas 
tõusis Starmani müügi 
võtmeküsimuseks.
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STV SAI KANAL 2 EDASTAMISE LÕPETAMISE EEST TRAHVI

Tarbijakaitseamet lõpetas väär-
teomenetluse, määrates tele-
kommunikatsiooni� rma STV AS-
ile 1300-eurose rahatrahvi. Läi-
nud aasta lõpus ja selle aasta 
alguses pöördus tarbijakaitse-

ameti poole hulk tarbijaid, kuna 
STV lõpetas Kanal 2 edastamise. 
Seadus kohustab sideettevõtjat 
teavitama tarbijaid lepingutin-
gimuste muutmisest vähemalt 
üks kuu ette. Del� 

LINNAPEADEST TEENIS ENIM PÄRNU MEER

Eesti linnapeadest teenis mul-
lu kõrgeimat palka suvepealin-
na meer Toomas Kivimägi, kes 
sai aastas kätte veidi üle 40 000 
euro. Talle järgnes Urmas Kruuse 
Tartust, kelle töötasu oli läinud 

aastal 37 453 eurot. Tallinna lin-
napea Edgar Savisaar sai suuru-
selt kolmandat palka ehk kõigest 
35 832 eurot. Kõige vähem ehk 
32 851 eurot teenis Narva linna-
pea Tarmo Tammiste. EPL

m
MAJANDUS

Eesti juhtiva kaabelsideette-
võtte asutaja Peeter Kern sei-
sab nagu vene vägilane kolme 
tee ristil. Erinevalt muinasju-
tust viivad need teed kõik ühte 
kohta: Eesti turuliidri TeliaSo-
neraga (EMT ja Elion) võistle-
va telekommunikatsiooni � r-
ma loomisele. Kerni jaoks sõl-
tub kolme tee vahel valimisest 
see, millises rollis ta sihini jõu-
des jätkab: kas teenitud pen-
sionile läinud pealtvaatajana, 
senises mõjukuses kaasaktsio-
närina või siis hoopis män-
gu juhina.

Müük ummikus
Maailma vanema investeeri-
misnõustaja Rothschildi kor-
raldamisel mõni aeg tagasi 
käivitatud Hollandi investee-
rimis� rmale kuuluva 68-prot-
sendilise Starmani tüki müü-

mine on ilmselt ummikusse 
jooksnud. Investeerimisfir-
ma Bancroft Private Equity 
juhid lootsid tänavu sügiseks 
oma tütar� rma Xalto CDO 
II B.V aktsiapaki eest teenida 
Starmani müügist 50 miljonit 
eurot. Selline rahapatakas või-
maldanuks investoritele täna-
vu sügiseks loodetud tulu väl-

Erik Reinaru
STV juhatuse liige

Ühtse kontserni loomine Star-
mani klientide, STV tehnoloo-
gia ja Bravocomi mobiilside lit-
sentsi baasil on teoreetiliselt 
võimalik. STV võrk on nii täius-
lik ja kõikjale ulatuv, et selle 
peale võib ehitada absoluut-
selt igasuguseid telekommu-
nikatsiooni teenuseid.

Ma ei saa sugugi väita, et 
STV omanikul pole huvi sel-
lise kontserni loomise vastu. 
Kuid Starmani müügiprotsess 
venib, on salajane ja seni pole 
võimalik konkreetse infoga 
edasi minna.

KOMMENTAAR

Peeter Kerni 
kolm valikut

1. Peeter Kern ja Bancroft 
Private Equity juhid saa-

vutavad Starmani müümi-
seks kokkuleppe East Capita-
liga. Rootsi investeerimis� rma 
asub koos STV ja Bravocomiga  
rajama Eesti turul teisele posit-
sioonile tõusvat telekommuni-
katsiooni� rmat.

2. Bancroft Private Equity 
moodustab uue fondi, 

mis ostab välja oma senisele 
fondile Xaltole kuuluvad 68% 
Starmani aktsiatest. Ettevõte 
jätkab vanaviisi või asub ühi-
nemiskõnelustesse STV ja Bra-
vocomiga.

3. Peeter Kern ise ostab 
Bancroft Private Equity-

le kuuluvad 68% Starmani akt-
siatest ja jätkab ettevõtte suur-
omanikuna. 

Parima pakkumise Starmani 
ostuks tegi TV3 ja Viasati 
omanik� rma MTG.

ja maksta ja siis rahulolevalt 
uutele jahimaadele purjetada.

Müüjate postkasti laeku-
sid ainult nõrgad pakkumi-
sed. Anonüümsust palunud 
allikate kinnitusel tegi pari-
ma pakkumise 37 miljonit 
eurot TV3 ja Viasati omanik-
� rma, üle-euroopaline meedia-
grupp MTG. 

Starmani omanikke pak-
kumine ei rahuldanud. Tõe-
näoliselt sisaldab aktsionäri-
de leping aktsiate kaasmüügi 
nõuet, mistõttu jätaks lahja 
tehing Kerni soovitust väik-
sema saagiga.

Seetõttu alustati läbirää-
kimisi rootsi investeerimis� r-
maga East Capital, mille Eesti 
haru juhib Tallinna Börsi endi-
ne juht Gert Tiivas. Vana bör-
sihai ei hiilanud läbirääkimis-
te käiku selgitades sõnaohtru-
sega. „Ei ole midagi rääkida,  
aitäh,” lausus Tiivas, lõpeta-
des telefonikõne rutakalt. Osa-
pooled ei asunud Eesti Päeva-
lehele kogunenud andmeid 
ka ümber lükkama. „Starma-
ni võimalikku aktsiamüüki ei 

saa kahjuks kommenteerida,” 
ütles Kern.

East Capitali portfellist 
võib eest leida mõningad Lee-
du kaabeltelevisiooni� rmad, 
mistõttu võiks Starmani oman-
damine selle paki hinda oluli-
selt kosutada.

Kuna aga oodatud tehin-
gust pole veel kippu ega kõp-
pu, võib kõne alla tulla hoopis 
samasugune vangerdus, mida 
kasutas tänavu Tallink: inves-
teerimis� rma loob uue fondi, 
millega ostab tegevuse lõpe-
tava fondi osakud välja. See-
ga pole välistatud, et Bancroft 
Private Equity jätkab oma akt-
sionäristaatust Starmanis uue 
tütar� rmaga. Niimoodi jääb 
jõudude vahekord endiseks 
ning ettevõte saab järgmised 
viis aastat aega, et muuta end 
senisest ahvatlevamaks müü-
giartikliks.

Sugugi vähe tõenäoliseks 
ei või pidada lahendust, et 
Kern ise ostab hollandlas-

te osaluse välja ja jätkab Star-
mani ainuvalitsejana.

MTG pakkumisega käis 
kaasas äriplaan, mille punu-
mise juures seisis mobiili-
numbrite vaba liikumise eel 
Bravocomi nimelise � rmaga 
lavale astunud  Peep Põld-
samm. Selle kohaselt tuleb 
omavahel ühendada Starmani 
kliendibaas, kaabelside� rma 
STV konkurentidest peajagu 
kõrgem tehnoloogia ning Bra-
vocomile kuuluv sidelitsents.

Kaabel kaob
Finants-nõustamis� rma Keys-
tone Advisers partner Põld-
samm näitab telekommunikat-
siooni äri tulevikku sellisena, 
et seal leidub koht veel ühele 
TeliaSonera sarnasele korpo-
ratsioonile. Nimelt suudavad 
mobiilisides kasutatavad teh-
noloogiad juba praegu edasta-
da nii suurt andmemahtu, et 
juba lähiajal kaotavad tavapä-
rane kaabeltelevisioon ja rõdu-
le kruvitud satelliiditaldrikud 
oma mõtte. 

Kuna Eesti andmesidetee-
nuste turg on väike, näib ainu-
kese äriliselt mõistliku lahendu-

sena juba olemas olevate 
taristute ja kliendibaaside 
ühendamine, mitte uutes-
se investeerimine. 1

Starmani tulevik on segane juba pikemat aega, kaalumisel on kolm arenguteed.  Foto: Andres Putting

Sarnaselt Leedu kolleegidega 
on ka Eesti maksuametnikud 
võtnud Google Street View 
oma igapäevasesse arsena-
li, et sõeluda välja maksu-
petturid. 

Maksu- ja tolliameti tea-
beosakonna juhataja Tõnis 
Kuuse selgitas, et Google 
Map Street View puhul on 
tegemist täiendava infoallika-
ga, mida saab kasutada enne 
vaatlust. Näiteks juhtudel, kui 
amet soovib enne vaatlust hin-
nata kinnisvara olemust. „Näi-
teks kui isikult deklareeritud 
sissetulek puudub või on väga 
väike ning eramu, milles isik 
elab, on suure väärtusega,” 
rääkis Kuuse, kuid rõhutas, 
et maksuhaldur peab menetlu-

ses olulised tõendid nõueteko-
haselt koguma ja vormistama 
ehk tegema ka reaalse vaatlu-
se. Seda enam, et Google Map 
Street View puhul ei näe pilti 
reaalajas, vaid on mingil aja-
hetkel tehtud digitaalne salves-
tis. Ühtlasi rõhutas Kuuse, et 
tegu on vaid ühe infoallikaga 
paljudest ning kontrollitege-
vusel kasutatakse kõiki avalik-
ke allikaid ja erinevaid andme-
kogusid. 

Pärast Google Maps Street 
View kasutuselevõttu veebrua-
ris jõudis Leedu maksuamet 
kõigest paari kuuga jälile 100 
majaomanikule ja 30 ehitus-
� rmale, keda kahtlustatakse 
maksudest kõrvale hoidmi-
ses. 1 Kaidi Tahula

Technopolis Ülemiste nõuko-
gu liige Ülo Pärnits rääkis eile 
linnaku tornmaja sarikapeol, 
et Eesti üks suurimaid prob-
leeme on noorte väljaränne.
•• Kas kinnisvaraturul kitsaks 
ei lähe, eriti Ülemistel?
Kindlasti ei lähe kitsaks. Tal-

linnas on kontoripinda ela-
niku kohta viis korda vähem 
kui Helsingis. Ma ei tea ühte-
gi teist majandusnäitajat, mil-
le poolest me nii palju maha 
jääks. Meie igatahes kiirenda-
me kontoripindade ehitamist.
•• Kas Teie arvates on noorte 
lahkumine Eestist probleemiks 
ja kuidas seda takistada?
Noorte lahkumine on Eestile 
katastroo� line probleem. Ja 
kui me ei suuda seda peata-
da, siis on see Eestile hukatus-
lik. Muuseas, ärilinnaku pro-
jekti alustasime 2006. aastal, 
et luua alternatiiv Eesti noor-
tele, et nad ei peaks minema 
Londonisse või Stockholmi, 
vaid ka Tallinnas oleks koht, 
kus teha tööd. Praegu töötab 
siin 3700 ja selle aasta lõpuks 

ligi 7000 inimest. Ja kui te vaa-
tate meie sööklat, siis seal on 
noored. Nii vanasid kui mina 
ei ole seal peale minu ühtegi. 
See on ka teiste noorte siia töö-
le meelitamise tõmbekeskus.
•• Seega tulevad ka välismaa 
noored siia tööle.
Jah. Me saame ära kasutada 
Eesti negatiivseid külgi posi-
tiivseteks arenguteks. See 
tähendab madalat palka ja 
madalaid rendihindu. Hak-
kame intensiivselt siia kutsu-
ma Euroopa Liidu teiste riiki-
de tugisüsteeme. Itaaliast on 
kaks � rmat juba siin. Sest palk 
ja rent on põhikulud.

Näiteks võtame Fortumi 
� nantsteenusekeskuse, nende 
Poola, Rootsi, Venemaa � nant-
se juhitakse Eestist. Seda tee-

vad eestlased ja see on 100% 
eksport. Me ekspordime oma 
haridust ja oskusi. Kui me 
ütleme, et oleme sama hari-
tud, kui ollakse meie ümbe-
rolevates riikides, siis hakka-
me seda haridust eksportima. 
•• Kuidas kasvatada Eesti 
jõukust?
Eesti rahvas on küllalt jõukas, 
me pole sugugi vaesed. Ainult 
palgad on madalad. Meil on 
kombeks vähe maksta. Nüüd 
ongi nii, et kui me toome teis-
te � rmade tugisüsteemid Ees-
tisse, siis nad palkavad siit ini-
mesi ja need, kellel on haridust 
ja oskust teha tööd, hakkavad 
saama kõrgemat palka. Näi-
teks Ülemiste linnakus on palk 
1,8 korda kõrgem kui Tallinnas 
keskmiselt. 1
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ÜLESTÕUSNUTEST

Eurooplased püüavad üles kas-
vatada koletist, mis pöördub 
Euroopa ja tema kodanike vastu. 

SÜÜRIA KESKPANGA JUHT

ADEEB MAYALEH (REUTERS)

 RIIGIKOGUST

Teil on pea kohal ilus sinine tae-
vas, kas see jääb nii õhtuni? 
Ülemine ekraan on...

RIIGIKOGU LIIGE TARMO LEINATAMM 

ISTUNGIT JUHATAVALE LAINE RANDJÄRVELE 

a
ARVAMUS

Eesti Päevaleht, neljapäev, 25. aprill 2013, toimetaja: Priit Simson, tel: 680 4400, e-post: arvamus@epl.ee

HILLAR METSA METSIK MAAILM NETIKOMMENTAARID

SISEKAITSEAKADEEMIAT on püütud mujale liigutada algusest saadik. Selle taga võib tajuda ärihuvisid 

Sisekaits  e akadeemiat
pole vaja solgutada

Jüri
Saar
Tartu ülikooli kriminoloogia professor 

Ma i  h a k u l 
arutab valit-
suskabinet 
eeldatavasti 

seda, kuhu viia sisekaitsea-
kadeemia. Kui aga vaatak-
sime meie lähiajalukku, siis 
leiaksime sealt sisekaitseaka-
deemia ülesehitamise kohta 
mõndagi õpetlikku. 

Oli 1992. aasta. Äsja ise-
seisvuse taastanud Eesti Vaba-
riik vajas oma jõustruktuure, 
lojaalset kaadrit, riiki kõigi 
toimivate institutsioonidega. 
Loodi sisekaitseakadeemia, 
tollase nimetusega Riigikait-
se Akadeemia. Inimesed olid 
täis tegutsemisõhinat, kade-
tid nooruslikult särtsakad, 
teed olid lahti kiireks tõusuks 
karjääriredelil iseseisva Eesti 
jõuametkondades. 

Kurb nägi välja ainult koo-
li territoorium, endine NSVL-i 
ehitusvägede poliitakadeemia. 
Kuid see kedagi väga ei kur-
vastanud, sest rektori kabi-

netis asus makett, kus ilutse-
sid poroloonist välja lõigatud 
õppehooned, staadion spor-
timiseks, lipuväljak paraadi-
deks. See kõik pidi varsti saa-
ma reaalsuseks. 

Tõmblemine
eesmärkide pärast
Kuid siis algasid probleemid, 
taevasse kogunesid pilved. 
Suur vaidlus käis selle üle, mil 
määral on tegemist militaarse 
ja mil määral tsiviilõppeasutu-
sega. Akadeemias olid relvad, 
kadettide korpus oli sisuliselt 
ainuke pealinnas asuv kiirrea-
geerimisjõud. Isegi õppejõu-
dudele eraldati personaalsed 
püstolid, millega mõned kor-
rad sai harjutuselgi käidud, siis 
relvade teema hääbus vaikselt. 

Sarnane tsiviil- ja militaar-
mudeli kombinatsioon, mis 
Ameerikas toimis, ei olnud väi-
keses riigis teostatav. Politsei-
nike ja sõjameeste vastuolud 
süvenesid, erinevad organi-
satsioonikultuurid lahknesid, 
militaarpool lahkus Tartusse. 

Teine lõputute debatti-
de koht oli, kas tegemist on 
akadeemilise või kutsehari-
duse andmise institutsiooni-
ga. Kuna erialasid oli palju – 
politsei, vanglateenistus, pii-
rivalve, päästeteenistus –, tuli 
erinevad kutseõppe suunad 
kuidagi kombineerida akadee-
milise haridusega. Kooli allu-
tamisega siseministeeriumile 
pandi pro� il üheselt paika ja 

panus tehti kutseõppele, aka-
deemial ei õnnestunud ennast 
mahutada teadus- ja arendus-
asutuste elitaarsesse nimekirja. 

Kolmas probleem, akadee-
mia asupaik oli esmapilgul 
justkui igati sobiv, riigi süda-

mele ligidal ja samal ajal oma-
ette, peaaegu ideaalne koht 
tervikliku ja toimiva akadee-
mia väljaarendamiseks. „Rel-
vastatud silmale” oli see para-
ku ülihinnaline maalapp. 

Ihaldatud kinnisvara
Sellelt 15 hektari suuruselt 
krundilt hakati akadeemiat 
algusest peale ära viima, taju-
tav oli pidev kooli kuhugi 
mujale suunamise surve. Esi-

mene rektor, nüüdseks kadu-
nud professor Eduard Raska 
kurtis lähiringis, et akadeemia-
le ei anta rahu. Ükskord paku-
ti uueks asupaigaks Koset (40 
km Tallinnast Tartu suunas), 
siis jälle Sütiste tänaval asuvat 
endise juhtimiskõrgkooli hoo-
net. Kohti oli veel, kuid seda-
võrd lennukat ideed Ida-Viru-
maast, nagu täna päevakorral, 
tollest ajast ei meenu. Oli tun-
da kellegi ärihuvisid. 

Kool tähistas eelmi-
sel aastal oma 20. 
aastapäeva, see 
polnud päris rõõ-

mupidu, sest järjekordsed 
kolimisjutud olid üha val-
jemini liikvel. Õppeasutus 
on lõpmatutest reformidest 
räsitud. Vahepeal pidi sise-
kaitseakadeemia muutuma 
lausa haldusakadeemiaks, 
ikka ühest äärmusest teise.

Aeg on andnud vastuse mit-
mele 20 aasta tagusele ja siis 
keerulisena näinud küsimu-
sele. Sõjaväestatud asutuse 
mudel sisekaitsekoolitusele 
ei sobi ja subordineeritud tsi-
viilstruktuur on õige, sealjuu-
res väga selge suunatusega nn 
targale julgeolekule. Akadee-
milise poole olulisusele and-
sid tõuke 11. septembri sünd-
mused ja pärast seda kerkinud 
uut laadi julgeolekuproblee-
mid. Vana vaidlus selle üle, 
kas teha panus kutseõppe-

le või akadeemilisele õppele 
peaks seega olema lõppenud 
ka Eesti jaoks. 

Kõige stabiilsem asi on 
olnud Sisekaitseakadeemia 
asupaik, mida juba kaksküm-
mend aastat on püütud muu-
ta. Maa on jäänud riigi oman-
disse, Sisekaitseakadeemia sei-
sab füüsiliselt oma kohal, kuid 
seda ei saa lugeda „päris või-
duks”. Taristut on kohendatud 
täpselt nii palju, et majad päris 
kokku ei kukuks, kuid oma-
aegse terviklahenduse suure-
joonelisust enam ei näe. 

Vaja on stabiilsustagatisi
Muretsema paneb ka sisekait-
sekoolituse sisuline pool. Kui-
gi kaste ja nooli on paberile 
joonistatud palju, ei räägita 
peaaegu midagi Eesti sisekait-
sealasest taastootmise võime-
kusest. Ei märgata sedagi, kui 
tublid on olnud inimesed, kes 
on sisekaitseakadeemias tööta-
nud varem ja on praegu ame-
tis. Kaks aastakümmet kest-
nud ebastabiilsuse kiuste on 
välja arendatud toimiv koo-
litussüsteem, mis vastab kõr-
getele ja üldtunnustatud stan-
darditele. Seda, et liigutud on 
õiges suunas – „targa julgeole-
ku” poole, tõendab möödu-
nud aastal omandatud rahvus-
vaheline akrediteering. Aka-
deemia kavandatav füüsiline 
reformimine tooks kaasa selle 
kooli eksistentsi küsimärgi alla 
seadmise. Ida-Virumaale koli-

mise kavandajatel ei maksaks 
alahinnata õppejõudude kaad-
ri leidmise probleemi. Samu-
ti kipub selles võimalikus asu-
paigas väheks jääma õppimis-
huvilisi noori. 

Keegi ei eita vajadust viia 
Eesti riigiasutusi Ida-Viru-
maale, kuid püüd tabada n–ö 
mitut kärbest ühe hoobiga 
pole tõsiselt võetav. Jälle kal-
kuleerib keegi eelkõige ehitis-
te maksumust. Iga uus otsus-
tamise juurde sattunud polii-
tik tahaks justkui selle kooli 
peal oma kätt ja musklit proo-
vida. Nähtavad ja aimatavad 
kinnisvaraskeemid ning muu 
sarnane on jälle kord esiplaa-
nil, kuid asja mittemateriaal-
sest sisust, Eesti julgeoleku-
struktuuride taastootmisest 
pole kuulda peaaegu mitte 
kui midagi.

Aeg on ära lõpetada peata-
olek ja allandmine sisejulge-
oleku koolituse valdkonnas. 
Selleks tuleb paika panna koo-
lituse kontseptsioon, koosta-
da ning võtta vastu sisekaitse-
akadeemia tegevust korraldav 
õigusakt (nt seadus). Sin-
na võiks olla muuhulgas sis-
se kirjutatud ka kooli asupaik 
Tallinnas Kose tänaval. Aka-
deemia vajab täna kaitset seda 
asutust järjekordselt pseudore-
formida püüdvate jõudude ja 
isikute eest. 1

Jüri Saar töötas aastatel 1992–
2000 sisekaitseakadeemias. 

•• Ma olin pisike plika, kui isa ees 
mootorrattal istusin ja vanaema-
le iga nädal korra appi sõitsime ja 
nii kuni vanaema kõrge vanuse-
ni, kui ma olin juba üle 20-ne ja ta 
suri. Seda mõtet ei tulnud pähegi, 
et ma tema eest ei hoolitse, sauna 
pesema ei vii, süljetopsi ei tühjen-
da. Maast madalast õpib inimene 
teiste eest hoolitsema. Kui seda ei 
õpetata, siis muidugi – hüljatakse, 
vingutakse või jäetakse hoolitsus 
kõige hoolivama kanda.

Kui koolis lapsed eri klassidesse 
jagatakse, ka siis ei kujune lastel 
välja harjumust aidata nõrgemaid. 
Ühiskonnas on aga alati nõrgad 
ja tugevad, andekad ja andetud 
läbisegi. Vanaemad on eriti vaja-
likud, neid otsitakse nüüd tiku-

tulega taga. Halb suhtumine vane-
mate inimeste elukogemustesse 
on paljudele omane ränk viga.
•• Eakate küsimuses tundub kol-
lektivistlikum lahendus parem. 
Teid ei ehita me eraldi, vaid pane-
me maksudena raha kokku ja tee-
me maanteed koos. Lapsi ei õpe-
ta me eraldi, vaid palkame maksu-
de toel õpetajad ja terve koolisüs-
teemi. Vanurite hooldust on kasu-
likum koos teha, sest ükshaaval 
hooldades ei saa inimene enam 
põhitööd teha.

Miks mitte mõelda ka lasteae-
dade ja vanadekodude kombinat-
sioonile. Keegi tark inimene võiks 
välja arvutada, kui me tõstaks 
maksukoormust 0,x või x% võr-
ra, et � nantseerida ühiskondlikku 

korralikku vanurihooldust, siis kui 
palju kasu või kahju me saaksime, 
arvestades, et tänased hooldajad 
oleks tööturul ja looks lisaväärtust. 
Intuitiivselt tundub see kasuliku-
na kõigile. Samamoodi nagu mak-
sukoormuse langetamine 0,x või 
x% võrra selleks, et lõpetada ühi-
ne koolisüsteem ja asendada see 
vanematepoolse laste kodus hari-
misega, ei pruugi meid indiviidide-
na rikkamaks teha. Üks vanem siis 
tööl ei käiks ja õpetaks lapsi. 
•• Keskmise kahetoalise Tallin-
na paneelmaja korteri – sellised 
renoveerimata nagu nad vanurite 
käes enamasti on – hinnaks võiks 
olla 38 tuhat eurot. Selle raha eest 
saaks Villa Benita suguses vanade-
kodus elada kaks aastat. 

Neti kommen taarid Villu Zirnaski artiklile „Vanurite hooldus 
– mida teha – ümmardada või hüljata?” (EPL 24.4)

Akadeemia vajab kait-
set seda järjekordselt 
pseudoreformida püüd-
vate isikute eest.

Sisekaitseakadeemia 
15-hektariline krunt 
on piisavalt hinnaline 
sihtmärk.

Kolm mõtet
Akadeemia viimine Ida-
Virumaale seaks kooli 
eksistentsi küsimärgi 
alla.

REFORMIERAKONNAST

Kui mina oleks 1990-ndatel Reformierakonda nelja 
või viie nulliga summaga toetanud ja sellega partei 
valimisvõidule kaasa aidanud, oleksin selle üle ilmselt 
praegugi uhke.
AJAKIRJANIK AIVAR ÕEPA (ÄRIPÄEV)
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RIKASTEST

Tõendusmaterjal osutab selgelt 
sellele, et USA poliitikud kipu-
vad kuulama üksnes oma rikka-
mat valijaskonda. 
USA MAJANDUSTEADLANE JEFFREY 

SACHS (PROJECT SYNDICATE, 2013)

ANONÜÜMSUSEST

Oma arvamuse aval-
damine kas oma nime 
all või anonüümselt on 
sõnavabaduse lahuta-
matu osa, mis on üks 

fundamentaalsemaid 
inimõigusi.

SEMIOOTIK MIHHAIL LOTMAN 

(POSTIMEES)

AFGANISTANIST 

Mina ei usu, et ühelgi demokraatlikul riigil või ühen-
dusel on nii kaua viitsimist või volitusi sinna panusta-
da, et sellest ka kasu oleks.

1980. AASTATE AFGANISTANI SÕJA VETERAN ALAR NIGUL (ERR)

Eesti Päevaleht, neljapäev, 25. aprill 2013, toimetaja: Priit Simson, tel: 680 4400, e-post: arvamus@epl.ee

LINNAOSADEST

Tallinnale oleks ratsionaalne 
20–30 linnaosa koos oma juhti-
mise ja haldussuutlikkusega.

REKLAAMIÄRIMEES MAREK REINAAS 

(ÄRIPÄEV) 

KELLE SÜÜ olid pommiplahvatused Bostoni maratonil?

LÄÄNES on loengud järjest rohkem veebis kättesaadavad, Eesti  ülikoolides lohistatakse jalgu

Bostoni paradoks

Eesti ülikool – õiguslik, mitte avalik

Nina L. 
Hruštšova
rahvusvaheliste suhete professor

Meelis
Ojasild
Tallinna ülikooli reklaamitudeng

Kelle süü olid pom-
miplahvatused Bos-
toni maratonil? Kas 
Venemaa, kes on 

250 aastat üritanud ühendada 
endaga islamiusku Põhja-Kau-
kaasia rahvaid nagu tšetšee-
nid? Või on radikaalne islam 
ainus seletus, mida me vajame 
nii Venemaal kui ka läänes.

Tamerlan ja Džohhar Tsar-
najevi tegu on valdavalt esile 
kutsunud võrdlusi saudi pärit-
olu terroristidega, kes ründa-
sid Ameerika Ühendriike 11. 
septembril 2001 ja Pakista-
ni immigrandi Faisal Shahza-
diga, kes 2010. aastal püüdis 
New Yorgis Times Square’il 
plahvatama panna autopom-
mi. On pakutud, et 26-aastane 
Tamerlan, rahvuselt tšetšeen, 
võis olla näinud 1999. aasta 

Stiilis „Lektor räägib, 
üliõpilane kuulab” 
loengud võib suu-
rel määral ilmselt 

veebi viia, sest ei ole ju mõtet 
maksta ruumide ehitamise, 
sisustamise, kütmise, valgus-
tamise ja koristamise eest, kui 
saab ka odavamalt läbi, ilma 
et kvaliteet kannataks. Pigem 
vastupidi – kvaliteedis me just 
võidaksime. 

Uus kõrgharidusreform 
püüab lahendada kõrgharidus-

õppele ligipääsemise problee-
mi, kuid teeb seda kummali-
sel moel. Isegi kui õppemak-
sud kaovad, mahub ülikooli 
ruumidesse ainult teatud arv 
inimesi. Miks piirata nende 
inimeste arvu, kes tahavad 
õppida? Miks sundida neid 
minema välismaale? 

Juba praegu on veebist 
tasuta kättesaadavad mõne-
de maailma parimate ülikoo-
lide loengud. Ja mitte ainult 
– on võimalik isegi tasuta 
kursuseid läbida Stanfordi 
ülikoolis, Michigani ülikoo-
lis, Pennsylvania riiklikus üli-
koolis jt. (vt www.coursera.
org) See on meie jaoks tõsine 
mõtlemiskoht.

Kujutame ette kaht kesk-
kooli lõpetanud noort, kel-
lel on valida, kas minna (Ees-
ti) ülikooli, mille tase ja mai-
ne jääb rahvusvahelisel skaalal 
nõrgaks, või võtta tasuta kur-
suseid näiteks Stanfordi üli-
koolist? Samal ajal aga võiks 

Austraalias farmis või Soome 
ehitusel raha teenida. Oleta-
me, et üks neist valib esime-
se ja teine viimase variandi 
kasuks. 

Kumma noore võtab ette-
võtte juht tulevikus tööle? 
Kas selle, kes on omandanud 

küll ülikoolikraadi, kuid pole 
veel õppinud saadud teadmi-
si praktikas rakendama, või 
teise, kes on teinud vahepeal 
tööd, tutvunud eluga väljas-
pool ülikooli turvalisi seinu, 

läbinud parimad võimalikud 
kursused ja saanud nende koh-
ta tunnistuse, kuid kellel puu-
dub ametlik lõpudiplom? Kar-
dan ja loodan, et valik osutub 
viimase kasuks. 

Avalikustamine sunnib 
pingutama
Loengumaterjalide avalikus-
tamisel peaks alustama siiski 
sissejuhatavatest loengutest, 
mis ei nõua tingimata erialast 
ettevalmistust ja alluvad see-
tõttu ka vähem väärtõlgendus-
tele. Kuid avaldamine  sunnib 
lektoreid rohkem pingutama. 
Pole mingi saladus, et mõne 
kursuse materjalid on kohati 
vananenud ning neid kantak-
se ette stiilis, mille kohta võiks 
kasutada väljendit „Power-
pointi etteütlus”. 

Materjalide avaldamine ei 
ole eriti suur kulu ülikoolide 
jaoks – tulu ühiskonna jaoks 
on aga tõenäoliselt kordi suu-
rem. Kui inimesel endal on 

tahtmine õppida, siis peaksid 
ülikoolid (riik) tegema kõik 
selleks, et seda võimaldada. 

Siiski tekib ilmselt nii 
mõnelgi lugejal küsimus, mil-
leks siis üldse ülikooli minna, 
kui materjalid on tasuta veebis 
olemas? Esiteks ei ole võima-
lik kõiki materjale veebi panna 
(kohati autoriõiguste ja kon-
kurentsisaladuse tõttu, kuigi 
need osad on võimalik slaidi-
des ja ettekannetes n-ö tühjaks 
jätta, nagu on teinud näiteks 
Oxfordi ülikool). Kõige oluli-
sem ülikoolide juures on aga 
siiski ligipääs inimestele – pro-
fessoritele, teadlastele, õppe-
jõududele ja teistele sarnaste 
huvidega üliõpilastele. Üliõpi-
lasel on vaja mentorit ja eesku-
ju, kes motiveeriks ning kelle 
poole vaadata ja kellega koos 
arutada tekkinud küsimusi. 

Noorte paremad valikud
Mitte vähem tähtis pole ka ligi-
pääs tehnikale. Paljude eriala-

de kursuseid polegi võimalik 
läbida ilma praktilise pooleta 
– olgu selleks siis masinate ja 
tarkvara kasutamise või katse-
te tegemise võimalus. Kuid osa 
teooriast võib tõesti omanda-
da kodus (st ülikoolist väljas-
pool), et hiljem kergem oleks.

Potentsiaalsetel kõrgkoo-
li astujatel tekib seega või-
malus juba kesk- ja põhikoo-
lis uurida, mis neid huvitab, 
ja ennast harida. Nii on neil 
ilmselt väiksem tõenäosus vali-
da vale eriala.

Mis eriline saladus see olla 
saab, mida räägitakse loen-
gutes „Ettevõtluse alused” 
või „Sissejuhatus sotsioloo-
giasse”? 

Ärgem unustagem, et raha 
ülikoolidele tuleb meie kõigi 
taskust. Miks ei ole meil kõi-
gil võimalus siis selle tulemit 
kasutada?

Tuleb välja, et meie ülikoo-
lid on küll õiguslikud, kuid 
mitte veel avalikud. 1

Mis saladus saab olla 
kursus „Ettevõtluse 
alused”? Selle sisu võiks 
olla kättesaadav.

Ülikoolide raha tuleb 
meie taskust. Miks pole 
kõigil võimalus selle 
tulemit kasutada?

Venemaa ja Tšetšeenia sõda 
või Venemaa brutaalseid ette-
võtmisi vastuhakkajate vaigis-
tamiseks Põhja-Kaukasuses. 
Arvatakse, et Vene armee jul-
musest vapustatuna otsustasid 
tema ja ta teismeliseeas vend 
näidata vägivalda USA pinnal.

Selle selgituse viga on see, 
et Tsarnajevid on pärit Kõrg-
õzstanist. Nad ei ole kunagi 
elanud Tšetšeenias ja käisid 
ainult põgusalt 2000. aasta-
te alguses Dagestanis. Nen-
de sidemed selle piirkonnaga 
on nende diasporaa sidemed. 
Tšetšeeni president Ramzan 
Kadõrov, endine mässaja, tea-
tas kohe, et vendadel ei ole 
tema riigiga midagi pistmist.

Kohatud üldistused
Praegu 19-aastane Džoh-
har oli ainult 8-aastane, kui 
tema vanemad kolisid USA-
sse Massachusettsi osariiki 
Cambrigde’i. Paljude märki-
de järgi otsustades oli ta kül-
lalt hästi kohanenud immig-
rant. Viimasel ajal hakkas ta 
otsima sidet oma usuliste ja 
etniliste juurtega ning tal oli 
õpperaskusi ülikoolis, kuid 
oli väga hästi kodus mitmes 
Ameerika subkultuuris.

Tamerlan, kellest peaaegu 
oleks saanud pro� poksija, oli 

abielus oli ameeriklannaga, kes 
pöördus kristlusest islamisse. 
Tsarnajevite Dagestanis elav 
tädi Patimat Suleimanova rää-
kis, et enne 16-aastaselt Amee-
rikasse minekut ei palvetanud 
ta vennapoeg kunagi. „Ta ei 
teadnud isegi, mis on islam,” 
ütles Suleimanova CNN-ile. 
Tema arvates toimus Tamerlani 
radikaliseerumine Ameerikas.

Oma olemuselt ei erine nen-
de noorte meeste lugu amee-
riklastest „üksikute huntide” 
omadest palju – tavaliselt val-
ged ja samamoodi pettunud, 
on nood USA-s tihti verd vala-
nud. Vahe on selles, et nende 
sooritatud jõleduste eest ei 
süüdistata valgeid mehi kol-
lektiivselt. Adam Lanzast [soo-
ritas mullu detsembris 28 huk-
kunuga koolitulistamise] või 

James Holmesist [tulistas mul-
lu juulis surnuks 12 kinokülas-
tajat] ei räägita kui „kahtlases-
se” religioossesse või etnilise 
rühma kuulujast.

Isegi siis, kui mittemos-
lemitest valged mehed 
panevad toime selge 
terrorirünnaku – näi-

teks 1995. aastal Oklahoma 
Citys pommiplahvatusega 
168 inimest tapnud Timothy 
McVeigh või „Unabomber” 
� eodore Kaczynski –, käsit-
letakse nende seaduserikku-
misi tavaliselt kui üksikuid 
seaduste jõustamise küsimusi, 
mitte terrorismina.

Tumedamanahalisi terro-
rismis kahtlustatavaid, eriti 
moslemeid, peetakse osalis-
teks suuremas vandenõus, mis 
nõuab sõjaväe sekkumist ja 
mis õigustab inimõiguste rik-
kumist. Mitu USA kongresme-
ni esitas esialgu üleskutse võtta 
Tsarnajev vastusele kui „vaen-
lase võitleja”. Olgugi, et Tsar-
najev on naturaliseeritud USA 
kodanik, mistõttu tema üle ei 
saa kohut mõista sõjaväetribu-
nal, ja ta võeti kinni USA pin-
nal, mitte lahinguväljal.

President Barack Obama-
le tuleb au anda selle eest, et 

Tsarnajevi üle peetakse kohut 
tsiviilkohtus. Aga see ei ole 
muutnud ameeriklaste kal-
duvust teha rahvaste ja riiki-
de kohta põlastavaid üldistu-
si. Tõepoolest, nii suureks kas-
vas tšetšeenide halvustamine, 
et Tšehhi suursaadik tundis 
vajadust avaldada teade, väl-
timaks seda, et ameeriklased 
hakkavad tema kodumaad 
asjasse segatuks pidama.

Pealiskaudselt võttes näib 
Tsarnajevite rünnak õigusta-
vat Putini poliitikat Põhja-
Kaukasuses ja lisavat usuta-
vust väitele, et Venemaa kaks 
sõda Tšetšeenia iseseisvuse vas-
tu – 1994–1996 ja 1999 – pee-
ti rahvusliku julgeoleku nimel. 
Selles mõttes on Bostoni pom-
miplahvatused olnud talle kin-
gituseks.

Võõrandumine kodumaast
Ainus, mis näib olevat selge, 
on see, et täielikult võõrandu-
nud noored mehed ükskõik 
millisest religioonist või rah-
vusest võivad järsku vägivald-
selt mässama hakata. Paistab, 
et Džohhar Tsarnajevi vastu-
meelne eemaldumine ameeri-
kalikust materialismist – isegi 
pärast pommiplahvatusi jätkas 
ta tviitimist, tudengipidudel ja 
spordisaalis käimist – liitus sel-

lega, mis tõepoolest võis olla 
tema venna kibestumus Putini 
brutaalsest kontrolli taastami-
sest Põhja-Kaukasuses.

Säärasel juhul on Bostoni 
pommiplahvatused paradoks. 
Võib olla, et vennad Tsarna-
jevid olid vastu ilmaliku riigi 
oletatavale tühisusele ja teisalt 
tundsid, et Venemaa ja lääs ei 
ole teineteisest väga erine-
vad. Samamoodi nagu Vene-
maa peab tegemist tegema kas-
vava fundamentalismilainega, 
mille ta enese poliitika on teki-
tanud, hakkab üldine hukka-
mõistev suhtumine moslemi-
tesse toitma võõrandumist ja 
kättemaksu Ameerikas.

Rünnakuid Madriidi ron-
gides 2004. aastal ja Londoni 
ühistranspordis 2005. aastal ei 
pannud toime Saudi Araabia 
või Talibani immigrandid, vaid 
noored mehed, kes olid sündi-
nud ja kasvanud Hispaanias 
ja Suurbritannias. USA pais-
tis aastaid silma erandina – 
riik, kus ükskõik millist pärit-
olu  noored mehed said tunda 
ennast kui kodus. Plahvatused 
Bostoni maratonil ning paljud 
teised massivägivalla aktid 
Ameerikas peaksid selle aru-
saama lõplikult erru saatma. 1
Copyright: Project Syndicate, 
2013

Hukkamõistev suhtumi-
ne moslemitesse toidab 
võõrandumist ja kätte-
maksu ka Ameerikas.

Oma olemuselt ei erine 
nende meeste lugu 
ameeriklastest „üksi-
kute huntide” omadest.
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Kui rinnavähk tahab tulla, 
siis ta ka tuleb, ütleb 
Põhja-Eesti regionaal-
haigla onkoloog-kirurg 
Riina Kütner.

Vilve Torn
vilve.torn@epl.ee

Intervjuu

Kõige olulisem on 
alati see, et patsient 
usaldaks oma arsti 
ja arst patsienti.

Arst ei saa kellelgi 
käsi raudu panna ja 
teda vastu tahtmist 
aidata.

Optimist talub ravi paremini

•• Rinnavähk on endiselt kõige 
sagedasem Eesti naistel esinev 
vähivorm?
Paraku küll. Eestis diagnoosi-
takse igal aastal enam kui 650 
uut rinnavähi juhtu ja kahjuks 
on mõnel naisel haigus juba 
avastamise hetkel kaugeleare-
nenud. Loomulikult unistab 
iga arst ja naine sellest, et hai-
gus avastatakse varases staa-
diumis, kuid alati ei liigu asjad 
soovitud suunas. 
•• Kui naine saab teada, et 
rinnavähk on andnud kaug-
siirdeid, liigub mõte paratama-
tult ühes suunas?
Loomulikult on sellisel juhul 
seesmine pinge suur, kuid 
kindlasti ei tohiks kõige mus-
temat stsenaariumit kohe algu-
ses silme ette manada. Iga arst 
annab endast kõik, et haigu-
sest teada andmise hetkel tuua 
välja positiivsem pool. Para-
ku ei hakka ükski arst ka olu-
korda liigselt ilustama – väga 
vale on lubada täielikku terve-
nemist, kui seda tegelikult ei 
tule. Samas säästab iga õige 
arst alati haige psüühikat. 
Oluline on endale teadvusta-
da, et metastaatilise rinnavähi-
ga (MRV) patsientide haigu-
se kliiniline kulg avaldub igal 
naisel erinevalt ja iga patsien-
di puhul on raviskeem erinev.
•• Mustad mõtted on ju kerged 
tulema, kui ooteruumis istuvad 
kõrvuti vähist paranev ja kurja 
kasvaja küüsis olev naine. 
See on kummaline küll, et eest-
lane puistab nimme negatiiv-
seid emotsioone ka siis, kui 
tahab teist inimest toetada. 
Osas Euroopa riikides ei puutu 
varajase rinnavähiga patsien-
did ja kaugelearenenud vähiga 
patsiendid ooteruumis üldse 
omavahel kokku. Nii võiks olla 
ka meil. Kaugelearenenud rin-
navähiga Tiina ei tohiks vara-
jases staadiumis rinnavähiga 
Mallet oma haiguslooga hir-
mutada ega eksitada.
•• Te ei poolda siis ka vähifoo-
rumite postituste lugemist.
Kõikide selliste foorumite 
puhul varitseb see oht, et igal 
patsiendil ei lähe hästi. Sõna 
võtavad aga rohkem just need, 
kes tahavad jagada negatiiv-
seid kogemusi. Näiteks räägi-
vad seal Tiina, Ene ja Malle 
oma haigusest ja ravist. Võib 
juhtuda, et Tiinal areneb hai-
gus edasi ega allu ravile, Enel 
aga võivad tekkida harvaesi-
nevad kõrvaltoimed keemia-
ravile. Ja mida peaks mõtlema 
Malle, kellel on tegelikult hai-
gus kontrolli all? Ta sätib end 
automaatselt nende naistega 
samale pulgale ja hakkab end 
kurjade mõtetega kiusama. 

Negatiivsus ei aita paranemi-
sele kuidagi ega kunagi kaasa.
•• Pigem peaks pärast diag-
noosi saamist pädeva abi järe-
le küsima?
Jah. See võimalus on täiesti 
olemas, aga eestlane on kah-
juks introvert. Meil pakuvad 
parimat abi nii õed-nõusta-
jad, sotsiaaltöötajad kui ka 
psühholoogid, kuid nad ei 
ole metastaatilise rinnavä-
hi patsientidega üle koorma-
tud. Pigem tahavad kuulamist-
lohutamist varajase rinnavähi-
ga naised.
•• Milline on metastaseerunud 
rinnavähi ravi?
Kaugelearenenud rinnavähi 
korral on ravi eesmärk anda 
haigele juurde eluaastaid, 
tagada hea elukvaliteet ja hoi-
da kasvajast tingitud sümpto-
meid kontrolli all. Sarnaselt 
adjuvantraviga (kui keemia-
ravi järgneb kirurgilisele ravi-
le) arvestatakse siin ravi mää-
ramisel mitmete patsiendi ja 
kasvaja parameetritega, aga ka 
varasema raviga. Kasvaja prog-
resseerumisel saab rakendada 
mitmeid raviskeeme eesmärgi-
ga saavutada võimalikult pika-
ajaline haiguse remissioon. 
Mõni patsient käib meie juu-
res kümme või enam aastat ja 
ravi kestab.
•• Keemiaravist seega ikka 
ei pääse?
Palliatiivne ravi ehk siis vae-
vusi leevendav ravi võetakse 
kasutusele juhul, kui terven-
dav ehk radikaalne ravi pole 
võimalik. Sellisel juhul võe-
takse kasutusele nii keemia-, 
hormoon- kui ka kiiritusravi 
kasvaja rakkude hävitamiseks 
ja kasvaja mõõtmete vähenda-
miseks, samuti hulk ravimeid 
kasvajast tingitud sümptomi-
te leevendamiseks. 

Keemiaravi erinevaid kom-
binatsioone või ka üksikpre-
paraate vahetatakse ravi käi-
gus nii nagu antibiootikume-
gi, sest kasvajarakud võivad 
muutuda ravi suhtes tunde-
tuks. Samuti on mitmeid hor-
moonravipreparaate, nii suu-
kaudseid kui ka süstitavaid.

Kiiritusravi kasutatakse 
siis, kui patsiendil on ägedad 
valud või oht luumurruks – 
75% luumetastaasidest ähvar-
davad lülisammast. Siis kiiri-
tataksegi katkised kohad üle. 
Kiiritusravi saab kasutada ka 
siis, kui metastaatiline kahjus-
tus on suhteliselt piiratud alal.

Üksikutel juhtudel on või-
malik ka metastaatiline sõlm 
kirurgiliselt eemaldada, kah-
juks on need juhud üsna 
haruldased.
•• Millist ravi on patsiendil ker-
gem taluda?
Hormoonravi. Samas tuleb 
alati ravi ja ravimite valikul 
aluseks võtta patsiendi vanus, 
kaasuvad haigused. Kui pat-
sient põeb raskekujulisi süda-
me- või maksahaigusi, siis kee-
miaravi ei sobi. Kui haigel 
on aga metastaatiline prot-
sess ägedam ja vajab kiiremat 
raviefekti – näiteks vedelik 
pleuraõõnes või hingamisras-
kused, on näidustatud keemia-

ravi. Igal patsiendil on oma 
raviskeem ehk mis sobib ühe-
le, ei sobi teisele.
•• Inimesed on eelarvamuste 
kammitsas ja ära hirmutatud 
kõikvõimalike tagajärgedega. 
Hormoonravi teeb paksuks, 
keemiaravi viib juuksed peast…
Metastaatilise rinnavähiga pat-
siendid nii ei mõtle. Üleliigse-
te kilode lisandumisel või leh-
vivate lokkide kadumisel ei ole 
nende jaoks enamasti suurt 
tähtsust. Kahjuks on vähihai-
ge psüühika vastuvõtlik nei-
le juttudele, kus ühe või teise 
imevahendi abil nipsti parane-
ti. Siis hakataksegi abi otsima 
internetist, kuulama üleaed-
se õpetussõnu jne. Ja korra-
ga ongi sada siili põõsas, kes 
teavad kõigist kõige paremi-
ni, kuidas asjad olema peavad 
ja millised toidulisandid kind-
lasti vähist paraneda aitavad. 
•• Seega tuleb teil oma töös 
ka ebausukammitsaid lahti 
harutada.
Tuleb ette. Alles hiljuti loo-
bus üks meie patsient ravist. 
Ta teatas, et hakkab oma rak-
kude mälu puhastama ja ravib 
end ise. Ma ei saa kellelgi käsi 
raudu panna ja teda vastu taht-
mist aidata, aga sellistest pat-
sientidest on mul väga kahju.  
•• Ja seda olukorras, kus me 
saame anda tegelikult parimat 
võimalikku vähiravi? 

Nii see on ja seda võiks enda-
le ka kõik patsiendid tead-
vustada. Eestis on klassikalis-
te preparaatide kõrvale tulnud 
kõik uusimad ravimid, mis on 
ka mujal maailmas heakskii-
du leidnud. Sellisteks on näi-
teks mTOR-inhibiitor everolii-
mus või uus ja kavalam ravim 
T-DM1, kus on kombineeritud 
bioloogiline toimeaine raku-
mürgiga ja mis mürgitab vähi-
rakku seestpoolt.

Everoliimus aitab patsien-
ti, kel on hormoonpositiivne 
kasvaja – 60–70% kasvajatest 
on hormoonpositiivsed. Para-
ku muutub kasvaja hormoon-
ravimile mingil hetkel resis-
tentseks ja everoliimus aitab-
ki seda vältida ehk siis ravim 
hakkab uuesti tõhusalt toimi-
ma. Aga see tähendab juurde 
võidetud aastaid ja paremat 
elukvaliteeti. 
•• Millal Eesti patsient neid uu-
simaid ravimeid saab?
Alustan koos kolleegide Helis 
Pokkeri ja Olga Konovalova-
ga peatselt nende uute ravi-
mitega uuringuid. Selle käi-
gus kontrollitakse patsienti-
dele manustatavate ravimite 
efektiivsust võrreldes varase-
mate raviskeemidega ja võima-
likke kõrvaltoimeid. Loodan 
väga, et haigekassa tulevikus 
neid ravimeid kompenseeri-
ma hakkab. Praegu on meil 

õnneks olukord selline, et siin-
sed patsiendid saavad haige-
kassa toel rinnavähi ravis väga 
kalleid ravimeid, mis osas rii-
kides võimalik pole. 
•• Need uued ravimid aita-
vad ju ka teadvustada, et sõ-
na vähk ei tähenda kohest sur-
maotsust?
Kuigi metastaatiline rinna-
näärmevähk on endiselt ras-
ke haigus, muudab uute ravi-
mite areng ravi tõhusamaks 
ja vähendab vähist tingitud 
sümptomeid. Kõige olulisem 
on alati see, et patsient usal-
daks oma arsti ja arst patsienti 
– koostöös saavutatakse pari-
maid ravitulemusi. 
•• Ehk siis – kui arst on mää-
ranud ravi, tuleb seda järgida.
Alati. Ma ei näe ju koos kollee-
gidega, kuidas patsient kodus 
käitub ja kuidas ta ravimeid 
võtab. Tähtis on see, et pat-
sient teadvustaks endale, et 
arst ei määra ravimeid niisa-
ma. Kui sulle on ette nähtud 
kolm tabletti päevas, tuleb 
need kolm tabletti ka ära võtta.
•• Mis saab siis, kui ravi enam 
ei toimi?
Olukorras, kus aktiivset ravi 
pole enam mõttekas teha, saa-
vad aidata meie valuraviarstid 
ja õed-nõustajad, kes vajadu-
sel leiavad abiks koduõe või 
voodikoha hooldusraviosa-
konnas. 1

Põhja-Eesti regionaalhaigla 
onkoloog-kirurg Riina Kütner  
Foto: Peeter Langovits



Eesti Päevaleht, neljapäev, 25. aprill 2013, toimetaja: Teele Tammeorg, tel: 680 4400, e-post: kultuur@epl.ee  13

SALINGERI SENI TEADMATA KIRJAVAHETUS

70 aastat püsis 
saladuses kir-
javahetus, 
mida pida-

sid J. D. Salinger ning Marjo-
rie Shread. Naine küsis hilise-

mas elus erakuna tuntud kirja-
nikult ametialast nõu. Kirjad on 
müügis, kuna praegu 95-aasta-
ne Shread vajab raha, et elupäe-
vad väärikalt õhtusse veeretada. 
Guardian

KES KÄIVAD TÄNA DŽÄSSIKAAREL?

Tallinnas Merepaviljonis esi-
neb kell 18 džässisekstett Hilde-
gard Lernt Fliegen Šveitsist, kell 
21 astub üles Jazzkaare peaesi-
neja USA laulja Gregory Porter 
 (pildil). NO-te atri Jazziklubis on 

 kell 22 kitarritrio Balkan Strings. 
Viljandi Pärimusmuusika Aidas 
kell 19 Kruglov-Sooäär Quar-
tet. Tartu Jazziklubis kell 20 Paul 
Neitsov ja Lauri Kadalipp. Täielik 
kava: www.jazzkaar.ee EPL

k
KULTUUR

Eesti tarbekunsti- ja 
disainimuuseumi (EDTM) 
juhiks valiti Kai Lobjakas, 
oli seni EDTM-i kuraator 
ja peavarahoidja.  

Tanel Veenre 
toimetaja

Intervjuu

Rakvere teatri „Leegio-
närid” on tasakaalukas 
tükk, milles pole üle 
pingutatud isamaalisuse 
ega selle vastasusega.

Andres Laasik
toimetaja

Arvustus

Disaini-
muuseum 
sai uue 
direktori 

Leegionärid hõikavad 
sügavast hauast

••  Palju õnne uue vastutusrik-
ka positsiooni puhul! Kas sel-
line ametiredelil liikumine on 
olnud sinu jaoks loomulik as-
jade käik?
Tänan. Ma olen alati arvanud, 
et ma olen pigem rahulik ja 
mugav kui ambitsioonikas. 
Konkursi avanedes tundsin 
aga küll – isegi mõneti ülla-
tuslikult – soovi reageerida ja 
ladestunud mõtted välja käia.
••  Milliseid võimalusi see 
ametikoht sinu jaoks avab? Mil-
liseid aspekte tahaksid jõuliselt 
muuta või parandada?
Ma usun, et on suur väljakutse 
muuseumi olemasolevad res-
sursid üle vaadata ning kor-
ralikult toimima saada. Näen 
muuseumi tulevikuperspek-
tiivis heatasemelise ja usal-
dusväärse eesti tarbekunsti- ja 

Rakvere teatri väikese saali 
laval on teispoolsus, kus ela-
vad surnud. Neist kolm on and-
nud Tiit Aleksejevi näitemän-

gule pealkirja „Leegionärid”. 
Wa� en-SS-i mundris koolnuid 
mängivad Erni Kask, Margus 
Grosnõi ja Mihkel Kabel. Kõik 
kolm tegelaskuju hukkusid 
1944. aasta varasügisel, kui Sak-
sa väed Eestist tagasi tõmbusid.

Viimati templirüütlitega 
seostatud Aleksejev ei ehita 
oma näitemängu sugugi krist-
likku põrgu-taeva ehitist, vaid 
pigem antiikse Hadese varju-
riigi. Mida teevad koolnud 
oma riigis? Nääklevad, nagu 
eluski. Põnev on see, kui näi-
temäng loob suhtluse surnu-
teriigi ja elu vahel. 

Veel on tegelaste seas niini-
metatud tavaline eesti mees 
Einar (Tarvo Sõmer), kes pei-
dab oma tegelaskujus head ja 
mõnusat rahvalikkust. See 
mees on tulnud sinna allmaa-
riigi servale ja heietuste kau-
du tekib eri kildudest Einaril 
ühine lugu leegionär Andrei-
ga, keda mängib sugestiivsel 
ja helgel viisil Mihkel Kabel. 

Põhiliselt monoloogiteater
Tegu on põhiliselt monoloo-
giteatriga, kus tegelaste vahel 
hakkavad tööle mõttelised 
seosed, tekib laiema tähen-

dusega lugu. Draamatehni-
liselt on „Leegionärid” abi-
tu, kuid sugugi mitte andetu 
teos – oma võimalused näitleja 
jaoks on siingi. Kuigi peatege-
lasi kehastavad Sõmer ja Kabel 
laval ei suhtle, on neil partneri-
tena võimalus üles ehitada dra-

maatilist lugu, mida näitlejad 
ka tõhusalt kasutavad. Need 
on kaks väga head rolli. Mah-
laselt mõnus on ka Terje Pen-
nie kehastatud Maia Karu.

Madis Kalmeti juhatatud 
teatritöö on oma käsitluslaa-
dilt niivõrd diskreetne, et kogu 

elu ja surma temaatikat käsit-
letakse liigsesse pateetikasse 
laskumata. Pole ka ülepingu-
tamist ei isamaalisuse ega isa-
maalisuse vastasusega. See 
on üks hea võimalus näidata 
autorile, mida ta tekstiga teat-
ris teha annab. 

Tasakaalukus on vajalik 
ka maast, rahvast ja selle saa-
tusest rääkides. Kui rõhuase-
tustes pole võltsi, on selliseid 
lugusid õpetlik vaadata. 1

Koolnud nääklevad nii, nagu 
eluski. Foto: Rakvere teater

Kalmet käsitleb elu 
ja surma teemat liig-
sesse pateetikasse 
laskumata. „Leegionärid”

Autor: Tiit Aleksejev
Lavastaja: Madis Kalmet
Kunstnik: Mats Õun
Osades: Erni Kask, Margus 
 Grosnõi, Mihkel Kabel, Tarvo 
Sõmer, Terje Pennie 
Esietendus Rakvere teatris  
6. aprillil

disainipärandi teabebaasi pak-
kujana. Kogud peavad saama 
kindlasti paremini kättesaada-
vaks, arvestades, kui suur hulk 
pärandit on peaaegu nähtama-
tult hoidlates.

Kui oma kogude osas oleme 
kohalikule kontekstile kesken-
dunud – ma arvan, et see on 
suur pluss –, siis teiselt poolt 
on kindlasti oluline pakkuda 
näitustel ja lisategevustes või-
malikult laia ja põnevat valikut 
ka nähtustest, mis on olulised 
rahvusvahelise disaini ja disai-
niajaloo seisukohast. Nii kuju-
neb loodetavasti meie tegevu-
sest tervik, mis aitab toetada 
arusaamade avardumist disai-
nist ja tarbekunstist.
••  Viimastel aastatel on valla-
nud Eesti muuseume rekonst-
rueerimiste buum (mille väga 
kulukaid ettevõtmisi on rahas-
tatud ka Euroopa Liidu fondi-
de abiga). Kas ETDM võiks ka 
saada lähiaastatel sarnase värs-
kenduse? 
Rahvusvahelistest vahenditest 
oleks päris kindlasti nii värs-
kendamisel kui ka mitmetes 
muudeski aspektides abi – vaa-
tame, kuidas valdkondlikult 
uude [Euroopa Liidu] rahas-
tusperioodi sobitume. Lisares-
sursse tuleb leida nii või naa. 

Kai Lobjaka sõnul tuleb tarbekunsti- ja disainimuuseumile igal juhul ressursse juurde leida. Foto: Priit Simson

Kindlasti oleks vaja meie kasu-
tada olevad ruumid võimaluste 
piires kõige loogilisemalt toi-
mima saada. 

See tähendab olemasoleva 
ruumistruktuuri kasutamise 
ümberkujundamist nii külas-
tajale avatud kui ka avalikku-
sele otseselt mitte suunatud 
ruumide puhul. Pean siin sil-
mas eelkõige kogude säilitus-
pindasid ja nende sisseseadet. 
Ükski ruum selles ruumistikus 
ei ole ju kogude hoiu- ja säili-
tamistingimusi silmas pidades 
ehitatud, oleme end muganda-
nud olemasolevasse, ajalooli-
selt põnevasse keskkonda.

Teisalt vajavad muutusi ja 
järeleaitamist kindlasti näitu-
sepinnad ja eksponeerimistin-
gimused, mis on ka praegu 
head, aga oleks vaja, et need 

vastaks palju rohkematele tin-
gimustele. See avardaks või-
malusi näituste valimisel.  
••  Kas sul on uue ametiga seo-
ses ka hirme, nii isiklikus kui ka 
näiteks ühiskondlikus plaanis?
Ma püüan muidugi hirmudele 
mitte mõelda – õigemini need 
mõtlemise ja analüüsimisega 
maandada – muidu ei julgeks 
üldse tegutseda. Aga vaba 
aega saab kindlasti vähem 
olema ning mitmed isiklikud 
plaanid ja tegevused lükkuvad 
kaugemasse tulevikku. 
••  Kui peaksid sõnastama liht-
salt ja lühidalt ETDM-i moto, 
siis kuidas see kõlaks?
Sõnu tuleks palju rohkem, kui 
motosse sobituks. Aga et selgi-
tada seda, millega me siin kõi-
ge laiemalt tegeleme, siis: ava-
me lood asjade taga. 1

Kai Lobjakas
sündinud 19. juunil 1975
kunstiteadlane, lõpetanud 
Eesti kunstiakadeemia

•• Eesti tarbekunsti- ja disaini-
muuseumi direktori valimisel 
sai konkursikomisjoni jaoks 
otsustavaks rohkem kui küm-
neaastane muuseumitöö koge-
mus – sealhulgas nii kohalike 
kui ka rahvusvaheliste näitus-
te kureerimine. 
•• Kuulub Tallinna rakendus-
kunsti triennaali juhatusse. 
•• Pärjati tänavu tiitliga „Aas-
ta koguhoidja 2012”.
•• Alustab EDTM-i juhi ametis 
15. septembril.

CVETDM-i näitused 
sel aastal
13. aprill–9. juuni
„Out and About. Artists O”
Tarbekunsti vallas tegutsevate 
soome kunstnike tööd
18. mai–15. september
„90 aastat keraamikahari-
dust Eestis”
Esinduslik kogum eesti 
keraamikat.
25. mai–12. jaanuar 2014
„Kunsti ja tööstuse vahel. 
Kunstitoodete 
Kombinaat”
28. september–24. 
november
„KAAMOS. Eesti Kaas-
aegne moekunst”



Michael Tarm
The Associated Press, USA

Spetsiaalselt Eesti Päevalehele kirjutatud loos analüüsib AP ajakirjanik 
Michael Tarm Margus Hundi fenomeni Ameerika jalgpalli maailmas. 
Ta kirjutab, et eestlase atleetlikkus näib justkui maaväline, aga kriitikud 
on väja toonud, et kogemusi on Hundil veel suhteliselt vähe. 

Margus Hundist 
saab rikas sportlane 
ja tuntuim eestlane

Margus Hundi viis võimalikku k osilast: patriootidest kauboideni

NFL-i Draft’i esimeNe riNg

3 homme öösel Eesti aja 
järgi hakkab NFL-i draft’i 
esimene ring, kohaliku 
aja järgi neljapäeva õhtul 

kell 20. Teine ja kolmas ring pee-
takse Eesti aja järgi ööl vastu lau-

päeva ja neljas kuni seitsmes 
ring ööl vastu pühapäeva. Esime-
ses ringis on meeskonnal aega 
otsustada kümme minutit, teises 
seitse minutit ja alates kolman-
dast ringist vaid viis minutit. EPL 

OkOye NigeLad võimaLused

Ameerika jalgpalli profiliigas-
se pürgib teinegi kettaheitja – 
alles Londoni olümpiamängu-
del kodumaad esindanud ja 12. 
koha saavutanud britt Lawrence 
Okoye (pildil), kes noorena män-

gis ragbit. Ilmselt ta ka valitakse, 
kuid mitte enne kui kuuendas–
seitsmendas ringis. Okoye ei ole 
kunagi keskkooli ega ülikooli 
tasemel Ameerika jalgpalli män-
ginud. EPL  

eesti spOrtLased
usa-s

Kui Margus Hunt homme, 
Ameerika jalgpalli profilii-
ga NFL-i draft’i esimese ringi 
järgsel hommikul peeglisse 
vaatab, näeb ta seal vähemalt 
kahte väga erinevat meest. Üks 
neist meestest saab väga rik-
kaks. Teisest mehest saab aga 
kahtlemata lähiaastatel kõige 
kuulsam eestlane Ameerikas. 

NFL-i draft’il valivad 32 
meeskonda igal aastal uusi 
mängijaid. Rohkem kui 10 000 
ülikooli jalgpallurit unis-
tab NFL-ist, 250-le neist ava-
neb see võimalus. 25-aastane 
Karksi-Nuiast pärit Hunt on 
üks veerandsajast. 

Hundi esiletõus on pan-
nud Ameerika jalgpalli maa-
ilma kihama. Oma 203-sen-
timeetrise pikkuse juures on 
Hunt niivõrd kiire ja jõuline, 
et paljud vaatavad teda lihtsalt 
ammulisui.  Viimasel ajal lehte-
des ilmunud pealkirjad on lau-
sa aukartust äratavad: „Mar-
gus Hunt on linna räägituim 
mees”, „Veider sportlane: jaht 
(sõnade mäng, jaht on ingli-
se keeles hunt – toim) tähele 
on alanud”  ja „Hunt – sõda-
lane Eestist”. 

Maaväline sportlane
Lühidalt, Ameerika spordiaja-
kirjanikud kasutavad dramaa-
tilist ja sensatsioonilist, koha-
ti isegi tobedat keelt, kirjelda-
maks Margus Hundi eduteed. 

Bleacher Reporti ajakir-
janik Christopher Hansen 
nimetas Hunti hiljuti „hulluks 
sportlaseks”.  „Mõistagi ei ole 
ta hull selle sõna otseses mõt-
tes,” täpsustas Hansen. „Kuid 
ta viib mind pidevalt mõtte-

le, kas ta on pärit samalt pla-
needilt kui meie. Kombinat-
sioon tema suurusest ja samal 
ajal atleetlikkusest on tõepoo-
lest justkui maaväline,” lisas ta. 

Hundi lugu Ameerikas on 
väga palju räägitud – kuidas 
ta võitis juunioride maailma-
meistrivõistlustel kuldmedali 
nii kuulitõukes kui ka ketta-
heites, kuidas ta tuli Southern 
Methodisti ülikooli õppima 
ning õppis reegleid Ameerika 
jalgpalli varem mitte mängi-
nuna video põhjal. 

Peale kõige selle on väga pal-
jud jõudnud teda iseloomus-
tada kui rahulikku, mõnusat 
ja täiskasvanulikku inimest. 
Jalgpallimaailmas, kus män-
gijad eelistavad räppi kuula-
ta, on kohalikud ajakirjanikud 
täheldanud, et Hunt eelistab 
klassikalisi klaverikontserte.

Pressikonverentsidel rää-
gib ta ladusat inglise keelt. 
Ühel oma viimastest interv-
juudest paljastas ta käsivar-
re ja näitas uut tätoveeringut 
– hundi kujutist. Mõistagi 
pidi ta ameeriklastele selgi-
tama, mida hunt eesti keeles 
tähendab. „Nagu te näete, jät-
tis kunstnik hundi silmad ava-
tuks,” rääkis ta. „See sümboli-
seerib säravat tulevikku, kuhu 
julgelt vaadata.”

Eestlased kahtlemata juba tea-
vad, et Hunti ootab ees särav 
tulevik. Kuid kõigest mõni 
aasta tagasi oskasid vähesed 
– ilmselt isegi mitte Hunt ise 
– ette kujutada, et tema saa-
tus on mängida Ameerika jalg-
palli. „Mind nimetati reetu-
riks, sest hakkasin tegelema 
justkui rumala spordialaga,” 
on Hunt rääkinud. „Kuid sel-
lest hoolimata on Eesti minu 
kodumaa ja selleks ta ka jääb.”

Ameerikas on jalgpal-
li populaarsust võimatu üle 

hinnata. 150 aas-
tat tagasi arenema 
hakanud ala finaa-
li, Super Bowli jäl-
gis tänavu rohkem 
kui 160 miljonit 
ameeriklast. Mees-
konna kõige suu-
remad tähed on 
tavaliselt mänguju-
hid, kuid ka Hundi 
defensive end’i (taga-
mängija) positsioon 

on kõrgelt tunnustatud. Ja ka 
hästi makstud. 

Ameerika jalgpall toodab 
rohkem kui üheksa miljar-
dit dollarit käivet aastas ja 
see raha jõuab ka mängijate-
ni. Väikseim lubatud palk ise-
gi keskpärasele mängijale on 
pool miljonit dollarit aastas. 
Ja keegi pole öelnud, et Hunt 
on keskpärane. 

Mida kiiremini mängija 
draft’is valitakse, seda pare-
maks teda peetakse ning see 
väljendub ka palgapakkumi-
ses. Mängija, kes valitakse esi-
mesena, teenib kõige rohkem, 
250. valik kõige vähem. 

Hinnangud, millal Hunt 
oma uuest klubist kuuleb, on 
väga erinevad. Kui ühed näe-
vad temas ebamaist atleetli-

kust, siis teised jällegi küsivad, 
kas see korvab Hundi väheseid 
kogemusi? 

CBS-i  spordianalüü-
tik Rob Rang on öelnud, et 
Hunt valitakse 29-ndana. 
Tema pakkumine on ka üks 
kõrgemaid. Samal ajal usu-
vad paljud teised, et pigem 
leiab eestlane oma klubi kus-
kil 50–60-ndana. 

Liiga pikk?
Üks Ameerika jalgpalli nüans-
se on, et isegi kaitsemängijad 
peavad suutma painduda ja 
teha end mängusituatsioonis 
võimalikult madalaks. Põhili-
ne kriitika, mida Hundi koh-
ta sageli tehakse, ongi just see, 
et ta mängib liiga püstiselt ja 
on pikka kasvu. 

„Meeskonnad, kes saavad 
aru, et Hunti on võimalik tree-
nida madalamalt mängima, 
valivad ta esimese kolmeküm-
ne seas,” arutles Christopher 
Hansen. „Tiimid, kes jäävad 
selle juurde, et teda ei ole nii-
sama lihtne ümber õpetada, 
valivad ta kuskil 60-nda kan-
ti,” lisas ta. 

Kui Hunt valitakse esi-
kolmekümne lõpus, hakkab 
ta teenima umbes miljon dol-
larit aastas. Kui 50-nda kanti, 
siis vähem. Kui ta paari aas-
taga end tõestab, võib tema 
palk tõusta viie miljoni dolla-
rini aastas. 

Kui Hunti esimeses ringis 
ei valita, peab ta veel ööpäeva 
ootama, et teada saada, milli-
ses Ameerika linnas ta mängi-
ma hakkab. Kuid sellest pole 
midagi. 

Kui ta ikkagi valikujärgsel 
hommikul peeglisse vaatab, 
näeb ta seal meest, kes naera-
tab vastu. 1

Mängijad kuulavad räppi, 
Hunt eelistab aga
klassikalisi klaverikontserte.

Tätoveeringul on hundi 
silmad avatud: see sümboli-
seerib säravat tulevikku.

Hunt näitab oma võimeid New York Jetsi meeskonna peatreenerile Rex R yanile (vasakul). Kas ta liitub selle tiimiga või valib ta mõni teine kosilane, selgub lähipäevil. Foto: AP/Scanpix

Indianapolis Colts 
Teeb valiku 24-ndana

•• Omanik: Jim Irsay 
•• Kodumängud peab Indianas 
Indianapolises 
•• Võitnud Super Bowli kaks 
korda, viimati 2006. aastal
•• Lõppenud hooajal kukkus 
välja wild card ringis 
•• Huvi Hundi vastu: kahe näda-
la eest veetis Hunt kaks päeva 
klubi juures, seejuures oli kutsu-
jaks meeskonna peatreener 
Ryan Grigson. 

New England Patriots
Teeb valiku 29-ndana

•• Omanik: Robert Kraft 
•• Kodumängud peab Massac-
husettsis Foxborough’s 
•• Võitnud Super Bowli kolm 
korda, viimati 2004. aastal
•• Lõppenud hooajal  kaotas 
poolfinaalis Baltimore’ile 
•• Huvi Hundi vastu: kõige pike-
malt on räägitud, et Hunti ihal-
dab just Patriots. Analüütikud on 
hinnanud, et kui Hunt esimeses 
ringis ära võetakse, siis 29-ndana. 
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Draft’i esimene valik olla on 
Lucki sõnul väga suur au. 
„Tundsin, et olen täiesti maa-
ilma tipus. Olin ka pisut när-
vis, sest ma ei tahtnud lavale 
minnes koperdada.”

Pärast draft’i ei oodanud 
Lucki aga sugugi ees mingi 
glamuur ja pidustused, ise-
gi mitte karmide treeningute-
ga liitumine. „Ma oleks taht-
nud kohe tegutsema hakata, 
aga kõigepealt tuli veel paariks 
kuuks Stanfordi tagasi minna, 
et ülikool ära lõpetada. Katsu 
istuda loengus, kui oled enne 
seda just meeskonda võetud!”

Teistmoodi kogemus
Pärast kooli lõpetamist algab-
ki juulis NFL-i ettevalmistuspe-
riood, see oli Lucki sõnul täiesti 
teistmoodi kogemus. „Korraga 
oled sa ühes meeskonnas 35- 
ja 36-aastastega, kellel on kolm 
last ja oma maja, aga sina oled 
täielik kollanokk, 22-aastane, 
kes ei saa mitte millestki aru.”

Eriti raskeks muudab elu 
NFL-is asjaolu, et kunagi ei 
tea, kes tiimikaaslastest ka 

järgmises mängus sinu kõrval 
on. „Treeninglaagris ollakse 
saja mehega, kuid ühel päeval 
ärkad üles ja pooled neist on 
läinud,” rääkis Luck. „See toob 
muidugi kaasa pingeid.” 1

Eesti Päevaleht kõnnib 
Margus Hundi jälgedes, 
et mõista, kuidas temast 
nelja aastaga jalgpal-
listaar kasvatati.

Aet Süvari
Chicago – Dallas

KommentaarKommentaar

„Katsu istuda 
loengus, kui oled 
enne seda just mees-
konda võetud!”

Kes on 
Andrew Luck?
Indianapolis Coltsi mees-
konna mängujuht 
•• 2012. aasta draft’i esime-
ne valik 
•• Sündinud 12. septembril
1989
•• Pikkus, kaal: 193 cm – 106 kg 
•• Haridus: Stanfordi ülikool, 
arhitektuur 
•• Taust: Lucki isa Oliver oli 
samuti Ameerika jalgpalli 
mängujuht, ta mängis ka NFL-is 
Houston Oilersi meeskonnas. 
Praegu treenib ta noori West 
Virginia ülikoolis. 

Margus Hundi viis võimalikku k osilast: patriootidest kauboideni

Aet Süvari
aet@epl.ee  

Luck tahtis uues tiimis 
kohe tegutsema hakata, 
aga pidi kooli minema ja 
suveni ootama. 

1936. aastal 
toimus 
esime-

ne NFL-i draft, mis peeti 8. veeb-
ruaril Philadelphias. Kuigi rin-
gide arv ja meeskondade ase-
tus on muutunud, on põhimõte 
püsinud läbi aastate sama. EPL

JALGPALLI KAASA VÕTTA EI TOHI

Politsei avaldas nimekirja asja-
dest ja esemetest ning muust, 
mida ei tohi draft’i toimumispai-
ka New Yorki Radio City Music 
Halli kaasa võtta. Näiteks tuleb-
kohalviibijatel koju jätta igasugu-

ne alkohol ja ka kõik muud joo-
gid, koduloomad, lendavad tald-
rikud, videokaamerad, seljako-
tid, toit, ilutulestik ja pipragaas. 
Samuti ei tohi endaga kaasa võt-
ta jalgpalli. EPL

TSITAAT

„Minuga on vaja veel tööd 
teha. Ma olen aga rohkem kui 
nõus seda tööd tegema ja seda 
mängu õppima, et siis iga päev 
üha paremaks saada.“ 
MARGUS HUNT 19.04 ESPN.COM-ILE

KAKS PAREMAT

Viimaste ennustuste järgi on 
kaks esimest draft’i valikut Luke 
Joeckel Texase ülikoolist  ja Eric 
Fisher Central Michigani ülikoo-
list. Mõlemad on ründeliini ääre-
mängijad. EPL

25,3 miljonit amee-
riklast vaa-
tas möödu-

nud aastal draft’i avapäeva otse-
ülekannet. Draft’i esimesest ja 
teisest päevast teevad ülekande 
USA kaabeltelevisiooni kanalid 
ESPN ja ESPN2. EPL
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USA elab  draft’i ootuses

Mullune esimene valik: 
see oli unustamatu hetk

Ameerika elab jalgpalli pro-
� liiga NFL-i uute mängijate 
valiku ootuses. Juba Chica-
gos on tunda läheneva draft’i 
hõngu. Passikontrolliamet-
nik, kes uurib, mis põhjusel 
ma Ameerikasse olen tulnud, 
tunneb vaid leiget huvi oma 
kodulinnas mängiva Chicago 
Fire soccerclub’i tegemiste vas-
tu. Kui aga mainida eestlasest 

tulevast NFL-i mängijat, kes 
selle nädala draft’il koduklu-
bi leiab, elavneb passiamet-
nik tunduvalt ja lubab Hun-
dil edaspidi silma peal hoida. 

Ka Joel Lindpere, kes on 
seni Eesti pallimängijatest 
USA-s peaaegu eksklusiivset 
huvi nautinud, tunneb Hundi 
käekäigu vastu suurt huvi ning 
ühtlasi ka siirast rõõmu, et ühel 
kaasmaalasel on niivõrd popu-
laarsel alal õnnestunud jalg 
ukse vahelt sisse saada. 

Esimene tõehetk
Täna õhtul, Eestis juba hom-
me öösel, seisab ees esimene 
tõehetk, kui saame näha, kas 
Hunt saab oma uue leivaand-
ja nime juba draft’i esimeses 
voorus teada. Ennustatakse, et 
see juhtub teise vooru alguses, 
kuid midagi pole välistatud. 

Hunt on teada andnud, et 
tema New Yorki kohale ei 
sõida, vaid eelistab seda koos 
lähedastega koduses Dallases 
telerist vaadata. 

Eesti Päevaleht kõnnibki 
Dallases, Texase osariigi kuul-
sas südames Hundi jälgedes, 
et kuulda, kuidas meie endi-
sest kettaheitjast õigupoolest 
nelja aastaga jalgpallistaar kas-
vatati. Dave Wollman, Hundi 
kergejõustikutreener ja tema 
ülikooli jalgpallimeeskon-
na juhendajad räägivad mei-
le, kuidas nemad Hundi aren-
gut on kõrvalt jälginud ja sel-
lele kaasa aidanud. 

Kui praegu elab terve USA 
draft’i ootel – sellest räägivad 
pea kõik spordikanalid – siis 
ka meie elame samas ootuses. 
Sest ka Eesti spordiloosse kir-
jutatakse uus peatükk. 1

Hunt näitab oma võimeid New York Jetsi meeskonna peatreenerile Rex R yanile (vasakul). Kas ta liitub selle tiimiga või valib ta mõni teine kosilane, selgub lähipäevil. Foto: AP/Scanpix

Atlanta Falcons
Teeb valiku 30-ndana

•• Omanikud: Arthur Blank 
(90%) ja Georgia osariik (10%)
•• Kodumängud peab Georgias 
Atlantas 
•• Super Bowli võitnud ei ole 
•• Lõppenud hooajal kaotas 
pool� naalis San Franciscole 
•• Huvi Hundi vastu: Analüütik 
Scott Carasik on kinnitanud, et 
Hunt oleks Atlanta jaoks pika-
ajaline projekt, just tema tüüpi 
meest tiim vajab. 

Dallas Cowboys
Teeb valiku 18-ndana

•• Omanik: Jerry Jones 
•• Kodumängud peab Texases 
Arlingtonis 
•• Võitnud Super Bowli viis kor-
da, viimati 1995.aastal
•• Lõppenud hooajal  ei pääse-
nud play-o� ’idesse 
•• Huvi Hundi vastu: eestlane ise 
ütles Ameerika ajakirjanikele, et 
Dallasest on tema vastu huvi tun-
tud. Ühtlasi tähendaks see Hundi 
jaoks, et kolima ta eriti ei peaks.

Green Bay Packers 
Teeb valiku 26-ndana

•• Omanik Green Bay Packers 
Inc. (112 158 aktsiaomanikku)
•• Kodumängud peab Wiscon-
sinis Green Bays 
•• Võitnud Super Bowli kaks 
korda, viimati 2010. aastal
•• Lõppenud hooajal kukkus 
välja divisjoniringis 
•• Huvi Hundi vastu: Green Bay 
nimi on aruteludest läbi käinud, 
kuid teadaolevalt ei ole ta ise 
meeskonna juures käinud.

Andrew Luck on 23-aasta-
ne Ameerika jalgpallur, kel-
lel jäi selja taha esimene hoo-
aeg NFL-is Indianapolis Coltsi 
meeskonnas, kus tal on män-
gujuhi (quarterback) posit-
sioon. Aasta tagasi oli ta aga 
samas kohas, kus Margus 
Hunt täna – põnevusega oota-
mas oma esimest draft’i. 

Luck valiti esimeses voo-
rus esimesena ning ta sõlmis 
Indianapolis Coltsiga nelja- 
aastase lepingu, mille väär-
tus on ühtekokku 22 miljonit 
dollarit (16,7 miljonit eurot). 
Coltsi – kus möödunud näda-
lal käis külaskäigul ka Margus 
Hunt – võeti Luck asendama 
üht oma suurt lemmikut ja 
Ameerika jalgpalli superstaa-
ri Peyton Manningut.

Hiljuti rääkis Luck WNYC-i
raadiojaama populaarses 
jutusaates, et aimas üsna häs-
ti, et Indianapolis, kes esime-
sena valiku langetas, valib ta 
juba esimeses voorus. Tema 
sõnul oli draft unustamatu 
kogemus. „See toimus New 
Yorgis. Mäletan, et ma kõn-
disin lavale ja kuulsin, kuidas 
osa inimesi plaksutasid ja osa 
mind buu-hüüetega välja vilis-
tasid. Miks nad seda tegid, ma 
ei tea – NFL-i fännid lihtsalt 
teevad seda.”

Andrew Luck oskas üsna hästi 
ära aimata, et ta valitakse 
kohe esimeses voorus.

Foto: A
FP/Scanpix
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Täna Delfi Spordis: 
Korvpalli 
otseülekanne  
kell 18.45: BC Kalev/
Cramo - Rapla TYCO

Rapla 
soovib 
tõusta Eesti 
korvpalli 
pealinnaks

Kohutav kaotus. Mis Barcaga juhtus?

Rein Sikk
Rapla

Täna meistriliiga pool� -
naalseeriat alustav Rapla 
korvpalliklubi on väike-
linna kihevile ajanud. 

Gunnar Leheste
sport@del� .ee

Hispaanias elava eestlase 
sõnul olid kohalikud 
kommentaatorid klubi 
allajäämiseks valmis.

Meistrite liigas nähti üleeile 
harjumatut vaatepilti – sarja 
neljakordne võitja FC Barce-
lona pidi pool� naali avamän-
gus võõrsil Müncheni Bayer-
nilt vastu võtma kohutava 0 : 4 
kaotuse, mis neile edasipääsuks 
palju võimalusi ei jäta. 

Lõuna-Hispaanias El Puer-
to de Santa Marias elav eest-
lanna Helen Eelrand jälgis 
kohtumist kodus koos abikaa-
saga, lootes Kataloonia klubi 
võitu. Kuid juba algusest pea-
le tundus kõik viltu vedavat.

„Rahvustelevisiooni teleüle-
kanne algab meil kolmveerand 
tundi enne mängu. Kommen-
taatoridki ütlesid, et neil on 
tunne, nagu hakkaks Barcelona 
kaotama. Nad ei olnud just eri-
ti optimistlikud,” kirjeldas ta. 

„Rapla võiks olla Eesti korv-
palli pealinn,” ütleb vallava-
nem Ilvi Pere. Ütleb väga tõsi-
selt. Ta on just ostnud Rapla 
korvpalliklubi leegitseva pal-
liga fännilipu ja selle ameti-
autole kinnitanud. Kümned 
lipulised autod Rapla vahel 
kuulutavad: hoiame omade-
le pöialt. Täna algab Tallin-
nas pool� naal Kalev/Cramo 
ja Rapla Tyco kohtumisega.

On põhjust unistada. Kuue 
tuhande elanikuga linn, mille 
heast korvpallimängust ava-
likkus hiljaaegu veel tuhka-
gi ei teadnud, elab võistluste 
rütmis. Kodumängusid käib 
kehvamatel päevadel vastses 
spordihallis vaatamas ligikau-
du 600 inimest ehk kümnendik 
linnaelanikest. Parematel päe-
vadel on kohal tuhatkond fän-
ni ehk kümnendik 9500 elani-
kuga Rapla valla rahvast. Tal-

lona pidi pool� naali avamän-
gus võõrsil Müncheni Bayer-
nilt vastu võtma kohutava 0 : 4 
kaotuse, mis neile edasipääsuks 

Lõuna-Hispaanias El Puer-
to de Santa Marias elav eest-
lanna Helen Eelrand jälgis 
kohtumist kodus koos abikaa-
saga, lootes Kataloonia klubi 
võitu. Kuid juba algusest pea-
le tundus kõik viltu vedavat.

„Rahvustelevisiooni teleüle-
kanne algab meil kolmveerand 
tundi enne mängu. Kommen-
taatoridki ütlesid, et neil on 
tunne, nagu hakkaks Barcelona 
kaotama. Nad ei olnud just eri-
ti optimistlikud,” kirjeldas ta. 

„[Mäng] nägigi algusest peale 
väga vilets välja. Ma ei kujuta 
ette, kuidas nad võisid nii hal-
vasti mängida. Isegi hästi, et 
ainult 0 : 4 kaotati. Oleks või-
nud ka palju hullemini min-
na,” rääkis Eelrand.

Favoriidi koorem
Ta arvas, et Barcelonale võis 
saatuslikuks saada favoriidi-
koorem. „Kui neil on selge 
võidukohustus, veavad nad 
alt. Aga kui on esimene mäng 
kaotatud ja koormast vabane-
tud, tullakse tihtipeale rongi 
alt välja,” ütles Eelrand. 

Täiesti nähtama-
tuks jäi Barcelo-
na argentiinlasest 
pallivõlur Lionel 
Messi, kes on 
varem kordu-
valt meeskonna 
rasketest hetke-
dest välja aida-

Bayerni keskväl-
jamootor Bastian 

Schweinsteiger 
(vasakul) suutis 

edukalt lõhkuda 
Lionel Messi 

mängu.

nud. Tema kõige ohtlikumaks 
olukorraks jäi 29. minuti säh-
vatus värava all. Messi sai pal-
li 66 korral, kuid mitte siis, kui 
tema ümber olid Bayerni pool-
kaitsjad Bastian Schweinstei-
ger ja Javi Martínez. 

Messi, kes polnud kohtu-
miseks täielikult reie tagaliha-
se vigastusest taastunud, kuid 
kellele arstid andsid loa män-
gida, tunnistas vastase pare-

must. „On äärmiselt kah-
ju, et nii läks, kuid pea-
me edasi liikuma ja end 
teiseks poolfinaaliks 

kokku võtma.” 1

Janno Kivisild
Eesti koondise abitreener

Barcelonast sõideti 
teerulliga üle

Ilmselt ei uskunud keegi, et resul-
taat saab olema nii ühepoolne. 
Tegemist oli mänguga, kus üks 
tippmeeskond mängis teise üle nii 
taktikaliselt, füüsiliselt kui ka vaim-
selt. Paistis välja, nagu oleks Barce-
lonast teerulliga üle sõidetud. 

Bayerni edu peitus kõrge ja 
madala pressingu vahel balanssee-
rimises. Barcelonal ei tule väga tih-
ti ette olukordi, kus nad pannakse 
oma väljakupoolel nii kinni, et nad 
ei suuda autigi oma meeskonna-
le lahti mängida. Väga palju juhtus 
seda, et Bayern sai oma pressin-
guga palli Barcelona väljakupoo-
lel enda valdusse. Kui tunnetati, et 
kõrge pressing ei toimi, vajuti väga 
kompaktselt ja meeskondlikult jäl-
le oma poole peale tagasi ja pandi 
vastase käigud seal kinni. 

KOMMENTAAR

linn ega Tartu ei saa millegi 
sarnasega iialgi hakkama.

Juba linna sissesõidul ripu-
vad puude otsas korvpallid. 
Kodumängude ajal pannakse 
üles plakatid, mis kutsuvad 
omadele kaasa elama. Koha-
likus Meie Pubis on saadaval 
korvpalli erimenüü ehk Kaar-
li krõbinad, Jurtomi jubinad, 
Voolaiu virsikusalat – eriroad 
kohalike staaride nimedega. 
Kui pallipõrgatajad käivad 
külas lasteaias, soovivad kõik 
jõnglased tulevikus korvpal-
luriks saada. 

Südamega tehtud töö
„Tegutseme fanatismi toel: 
treenerid, võistkonna abista-
jad, toetajad, fännidest rääki-
mata. Seda tööd ei saa iial kok-
ku arvata rahas, see on süda-
mega tehtud, just selle najal 
püsib kogu Eesti sport,” räägib 
kirgaste silmadega Jaak Karp, 
Rapla korvpalliklubi mäned-
žer ja korvpallikooli tegevjuht. 

Just tema on Rapla korv-
palli üksteist aastat turgu-
tanud ja kasvatanud. Täna-
vu unistab meeskond meist-
riliiga pronksist, iga aastaga 
lähevad soovid ja lootused 

aga suuremaks. „Kujutage 
hetke, mil tuhatkond toetajat 
seisab mängu viimastel minu-
titel saalis püsti, aplodeerides 
lemmikutele kaasa elades, hing 
värisemas. Kui mäng on läbi 
kummardab võistkond tänu-
täheks publikule. Suurejoo-
neline etendus, nagu ükskõik 
milline kusagil teatris!” ütleb 
Karp ja teeb pika pausi. Tun-
da on, et ta silme ees jooksevad 
parimad hetked Rapla võist-
konna mängudest.

„Korvpall võib olla üks pal-
judest põhjustest, miks otsus-
tada Rapla kasuks, kui kaa-
lutakse Tallinna elama mine-
mist või Soome kolimist,” leiab 
Karp ja on veendunud – see-
me, mis noortesse külvatakse, 
kannab vilja. Raplal pole palju 

tunnusmärke, mille järgi linna 
Eestis teataks. Nüüd on korv-
pall. Kolm meistriliiga võist-
konnaga aastat on elu Raplas 
muutnud.

Korvpall koolipingis
Neid muutusi kinnitab ka 
korvpalliklubi fännide juht 
Rain Oksaar, kes oli ka spor-
dihalli ehitamise ajal valla esin-
dajaks projekteerimise juures. 
Ta kujutas juba siis ette, et 
väiksemat kui tuhande koha-
ga saali pole mõtet ehitada, 
aga ei osanud kujutleda seda, 
et hakkab mõne aasta pärast 
juhtima fännide armeed. 

„Ja nüüd viskame kõõõõik 
palli rõnga poole,” hüüab 
Maiu Albo, kasvataja laste-
aias Naksitrallid. Kogu King-

pooli rühm lasebki pallid len-
du. Õpetaja seletab, kui olu-
lised on nende lastele päris 
korvpalluritega kohtumised 
ja palli valitsemise õppimine.

„Sügisest paneme ühisgüm-
naasiumis käima korvpalliklas-
si ja korvpalli eriala,” teatab val-
lavanem Pere ja vaatab kavalalt 
otsa. Justkui küsides, kas pole 
Rapla selle kõige juures korv-
pallipealinna nime väärt. 1

Rapla korvpallivaimu eestvedaja Jaak Karp usub, et just see mäng võiks olla üks põhjustest, miks inimesed võiksid otsustada 
selles väikelinnas elamise kasuks, kui kaalumisel on kolimine pealinna või Soome. Foto: Siim Solman

Varrak    
kiidab Raplat 
„Raske ennustada, milliseks 
seeria kujuneb. Ma ju ei tea, 
kuidas Rapla on valmistunud. 
Tean oma seisu: oleme tren-
ni teinud, viibisime viis päeva 
Otepääl laagris, tegime natu-
ke jõudu,” rääkis Kalev/Cramo 
peatreener Alar Varrak. Rapla 
veerand� naalseeriat TTÜ-ga 
kommenteeris Varrak:  „Nad 
olid tublid, domineerides see-
riat esimese mängu esimesest 
veerandajast kuni viimase koh-
tumise viimase veerandajani.” 

Rapla ja Kalevi tänast män-
gu võib jälgida Del�  TV-st. 

Foto: AP/Scanpix
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11.35  13.55  16.40  19.20 (v.a. K, N)

EST 3D

20 000 
NAERUPAHVAKUT

VEE ALL.

14.05 (v.a. N)  16.30  19.05  21. 20 (N) 
21.35 (v.a. K, N)  21. 50 (ainult K) 
A. Le Coq sviit 18.00 (ainult T)  21.00 
(ainult R, L, P, K)

13.05  15.55  18.45 (v.a. E)  21.30  
A. Le Coq sviit 18.00 (L, P)  21.00 (E)

DANNY BOYLE’I
UUS FILM

“TRAINSPOTTINGU“, “RENTSLIMILJONÄRI“ 
JA “127 TUNNI“ LAVASTAJA

TRANSS
KAOTATUD MÄLU. KEELATUD TEGU. 

JAMES McAVOY VINCENT CASSEL
ROSARIO DAWSON

M A A  O N  M Ä L E S T U S ,  

M I L L E  N I M E L  T A S U B  V Õ I D E L D A  

E, 22. APRILL KL 19.00 RAUDMEES, 2008
T, 23. APRILL KL 19.00 RAUDMEES, 2010
K, 24. APRILL KL 19.00 TASUJAD, 2012

N, 25. APRILL RAUDMEES 3 
KL 18.25 (SAAL 1)   
KL 20.30 (SAAL 2)  
 KL 21.35 (SAAL 1)FEEL THE DIFFERENCE ERILINASTUSED!

21 TÄIS!  K14
17.05 (v.a. K, N)  18.50                                                                                                           
Goblini tõlkega 21.10 (R, L, P)  
21.35 (ainult E, T, K)

LUDWIG II    15.15 MS12

OLÜMPOS ON LANGENUD K12
14.20  16.15  18.55 (v.a. N)  21.25  
A. Le Coq sviit 18.00 (L, K)  21.00 (T)

SAMSARA - ERILINASTUS! 22. aprill L 
19.00 s.h.  A. Le Coq sviit 18.00 

ELAVAD PILDID 17.50 (v.a. N) MS12

G.I.JOE: KÄTTEMAKS 3D 19.15 MS12

HIIGLASETAPJA JACK 3D 16.35 MS12

HÄDAABIKÕNE     21.50 K14

IDENTITEEDIVARAS   K14
11.30 (ainult N)  11.50 (v.a. N)  
16.55 (v.a. N)  19.10 (v.a. N)

KAAPERDAMINE 21.20 (v.a. N) K12 

KEHA        16.30 MS12

KOHTUMÕISTJA 14.10 (R, E, K, N) K12

KRUUDID PERE
3D EST 11.25 (L, P, K, N) 14.30 (v.a. N)
2D EST 11.45 (v.a N) 14.10 (L, P, T)
3D RUS 11.55 (v.a N)  14.00

KURJAD HINGED   K16
22.00 (v.a. N)  22.25 (ainult N)

KÕRVALMÕJUD K12
11.20 (ainult R, E, T, N)  21.40 

MÖBIUS    21.55 (R, L, T) K12

MUSTAD MÄNGUD 21.55 (P, E, K) K14

PELGUPAIK  MS12
11.25 (R, T, K, N)  16.25 (L, E, K)

PÕGENEMINE PLANEEDILT MAA PERE
2D EST 11.45 (N)  12.10 (L, P, E)  
3D RUS 11.30
2D RUS 11.40 (L, P, T) 14.15  

SUUR JA KÕIKVÕIMAS OZ MS6
3D 13.45  
3D A. Le Coq sviit 15.00 (ainult L) 
3D RUS 11.20 (v.a. N) 
3D RUS A. Le Coq sviit: 15.00 (P)

TÄITSAMEHED K14
11.45 (R, E, K)  13.45 (ainult N) 
19.00 (ainult R, L, P)  

VARJATUD KÄTTEMAKS K14
19.25 (v.a. N)  21.10 (ainult K, N)  
21.45 (v.a. K)

VASTUVÕTUREEGLID  MS12
16.25 (ainult R, P, T)

VIRU. VABADUSE SAATKOND L
13.50  20.30 (v.a. N)

NEW YORGI VARJUS - EELLINASTUS!  
ainult 25. aprill 21.15 K12

RAUDMEES 3 - EELLINASTUSED! MS12
3D ainult 25. aprill 12.00  14.10  
15.15  16.25  17.20  18.25  19.30  
20.30  21.35
 A. Le Coq sviit 18.00  21.00

SAMSARA - EELLINASTUS! L
ainult 25. aprill 19.00 

ÕUDNE FILM 5 - EELLINASTUSED! K12
ainult 25. aprill 19.25 

www.forumcinemas.ee
mobile.forumcinemas.ee

Piletihinnad: E-N ja reede kuni kl 18:00 tavapilet 4,50€/lastepilet 2,50€, 3D-pilet 5,00€/lastepilet 3,50€. E-N alates kl 18:01 tavapilet 5,00€/lastepilet 2,70€, 3D-pilet 7,00€/lastepilet 3,70€. Reede (alates 18:01), L-P ja riiklikel pühadel tavapilet 6,50€/lastepilet 2,90€, 3D-pilet 8,00€/lastepilet 3,90€. A.Le Coq Sviit E-N pilet 17€. R-P pilet 21€

*A.Le Coq Sviidi seansid tööpäeviti alates 17:00, nädalavahetustel ja pühadel 13:00

14:00

Alates

25.04
2013
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Teated
�1 Nissi valla üldplaneeringu ja selle 

keskkonnamõju strateegilise hindami-
se aruande korduv avalik väljapanek.
Nissi valla üldplaneering algatati Nissi 
Vallavolikogu ... a otsusega nr 
. Üldplaneeringuga koos algatati pla-
neeringule keskkonnamõju strateegiline 
hindamine.
Strateegilise planeerimisdokumendi 
koostamise korraldaja on Nissi Vallavalit-
sus, koostaja OÜ Pärnu Instituut (endise 
ärinimega ERKAS Pärnu Instituut OÜ), 
kehtestaja Nissi Vallavolikogu.
Vallal on varem koostatud üldplaneering. 
Uus üldplaneering algatati sooviga Nissi 
valla arengukavades ja Harju maakon-
naplaneeringu teemaplaneeringutega 
püstitatud eesmärgid ellu viia ning muu-
tunud oludes korrigeerida valla ruumilise 
arengu põhimõtteid. Üldplaneering 
suunab valla territooriumi maakasutust, 

ehitus- ja arendustegevust keskpikas 
perspektiivis. Üldplaneeringuga mää-
ratakse maa-alade juhtotstarbed, mis 
arvestavad olulisel määral maa senist 
kasutusotstarvet, eiramata varasemaid 
arenguid. Samuti on üldplaneeringuga 
määratud piirangud ja tingimused, mille 
järgimise kaudu realiseeruvad ruumilise 
arengu põhimõtted ning kasutuspiiran-
gutega alade (nt väärtuslikud maastikud) 
iseloomu säilimine – kruntide minimaal-
sed suurused, haljastuse, sh kõrghal-
jastuse osatähtsus erineva kasutusega 
maadel, reovee kogumisalad, kaugkütte 
piirkond jne. Planeeringulahendused ja 
planeeringuga seatud tingimused ning 
piirangud on kooskõlas Nissi valla aren-
gukavaga. Nissi valla üldplaneeringuga 
pole kavandatud lahendusi, millega 
eeldatavalt kaasneks piiriülese keskkon-
namõju esinemist.
Nissi Vallavolikogu .. otsusega 
nr  võeti Nissi valla üldplaneering 
vastu ning otsustati korraldada Nissi valla 
üldplaneeringu ja selle keskkonnamõju 
strateegilise hindamise aruande avalik 
väljapanek. Üldplaneeringu avalik välja-
panek toimus juulis-augustis . aastal 
ja avalik arutelu . septembril . 
aastal. Üldplaneeringu avaliku väljapane-
ku ja avaliku arutelu tulemusel otsustati 
teha üldplaneeringusse Riisipere- Haap-
salu raudtee taastamise kavandamiseks 
vajalikud parandused. Kuna tegemist on 
üldplaneeringu põhilahenduse muutmi-
sega, tuleb planeerimisseaduse (PlanS) 
§  lg  kohaselt korrata avalikku väljapa-
nekut ja avalikku arutelu.
Nissi valla üldplaneeringu ja selle kesk-
konnamõju strateegilise hindamise 
aruande korduv avalik väljapanek toimub 
alates . maist . a nelja nädala jook-
sul Nissi vallamajas (Nissi tee c, Riisipe-
re) ja Turba raamatukogus (Tööstuse tn 
, Turba), samuti Nissi valla veebilehel 
https://nissi.kovtp.ee/et/uldplaneering. 
Kirjalikke ettepanekuid, vastuväiteid ja 
küsimusi üldplaneeringu ja keskkonna-
mõju strateegilise hindamise aruande 

kohta saab esitada Nissi Vallavalitsusele 
ja OÜ-le Pärnu Instituut 
(Riia mnt -,  Pärnu linn; 
parnuinstituut@gmail.com).
Avalik arutelu toimub . juulil . aastal 
kell . Nissi vallamajas.

Rent
�1 Üürin omanikult korteri Tallinnas, 

tel  .

Müük
�1 Profi  töötool Kinnarps. 

Uue hinnaga saad meilt sama tooli ja kogu 
kontori sisustuse. Kasutatud büroo ja pro-
fi mööbel. Tähetorni -i Tallinn E-R - 
Apuneks OÜ
�1 Müüa lõhutud märjad- ja kuivad kütte-

puud. Tel  .

Laen

�1 Laen kinnisvara tagatisel. 
AS A&O LaenuGrupp. Tartu mnt  
Tln.    www.aolaenud.ee .
Tutvuge tingimustega, konsulteerige  
asjatundjatega.

Teenus
�1 Parkett ja laudpõrandate lihvimine, 

lakkimine ja hooldamine. Tel  .
�1 KAARDID ENNUSTAVAD 

Tel     h, h , €/min 
www.ennustus.ee

Tervis
�1 Kenad ja särtsakad noored massöörid 

Berit () ja Laura () kutsuvad lõõgastava-
le üksik ja paarismassaazile. Tel  .

Üks paigake siin ilmas on, 
kus varjul truudus arm ja õnn.

Kas ema südant tunned sa,
nii õrn, nii kindel, muutmata

Teatame kurbusega, 
et on lahkunud kallis

AIME 
PUHM

.. - ..

Leinavad omaksed

Ärasaatmine toimub 
reedel, . skp. kl  

Metsakalmistu kabelis

Sügav kaastunne Triinule 
kalli isa

JÜRI 
RUUSI

kaotuse puhul

Siim Kallase büroo

Kallis õpetaja Kai, 
südamlik kaastunne

ISA
kaotuse puhul

Sinu c

Tuul puude ladvus tasa kiigub,
me vaikses leinas langetame pea...

Mälestame Niitvälja Golfi klubi 
liiget

TOOMAS 
LEETI

ja avaldame kaastunnet 
perekonnale

Niitvälja Golf

Südamlik kaastunne 
Aira Jäägerile 

isa

HEINO 
VAGA

 surma puhul

 Töökaaslased 
ASist Tallinna Vesi

Avaldame sügavat kaastunnet 
Toivo Moorastile 

abikaasa

GALINA 
MOORASTI

kaotuse puhul

Eesti Keskerakonna Harjumaa 
piirkonna juhatus

AS Standard töötajad

tunnevad kaasa 
Raivo ja Tiina Tomsonile

 RUDOLF 
TOMSON

 .. - ..

 surma puhul

Mälestame head sõpra

TOOMAS LEETI
ja avaldame südamlikku 
kaastunnet lähedastele

Angela, Erle, Ülo

Südamlik kaastunne omastele

TOOMAS LEETI
kaotuse puhul

Advokaadibüroo LEXTAL

Südamlik kaastunne 
Ilmar Vaiklale

ISA
surma puhul

Sõbrad

Kolleegid Saku Õlletehasest 

avaldavad kaastunnet 
Marika Paalamäele 

ISA 
surma puhul

Sügav kaastunne 
kallile Kristelile 

TOOMASE 
kaotuse puhul

TC Reval Ladies liikmed

Avaldame sügavat kaastunnet 
Rein Tulminile

isa

ENNO TULMINI 
surma puhul

Nissi Vallavalitsus

Avaldame sügavat kaastunnet 
Toomas Lindjärvele 

ISA 
surma puhul

Põhja prefektuuri Tallinna 
kordon

 

 

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Eesti filmi laulud
2., 3. mail 19.00
Kärdla Kultuurikeskuses

Pál-tänava poisid
juunis-juulis 20.00

Kirjanike Maja musta 
laega saalis, Harju 1, Tallinn

Info telefonidel 6 276 410 ja 6 276 412
Pilet 2 eurot, (üli)õpilastele ja 

pensionäridele 1 euro

1. mai kell 18.00

OLBRIVÖÖ
Kai-Mai Olbri 70

Sõnamaalingud: uut värvikirevat kogu 
“Täiskuu põhjatu kaev” esitlevad  

Kai-Mai Olbri ja kirjastus Canopus.
Kõlamaalingud: Gourmet Duo  

koosseisus TõniS Tüür ja  
YveTTa raiD-UUSTalU.

ettekandele tuleb autori kuus  
viisistatud luuletust.

Ingrid Bender
76 lk, pk 

Raamatust leiate juhised, 
kuidas kasvatada tomatit 
kasvuhoones, avamaal, 
aknalaual ja rõdul; 
milliseid kasvutingimusi 
tomat vajab; saate infot 
taimede ettekasvatamise, 
istutamise ja hooldamise 
kohta ning lisaks 
leiate ka põhjalikud 
sordikirjeldused.

Tellimiseks helista telefonil 680 4443 või 
külasta meie kodulehte www.healugu.ee

MAALEHE 
tomatiraamat

Ingrid Bender
76 lk, pk 

Raamatust leiate juhised, Raamatust leiate juhised, 
kuidas kasvatada tomatit kuidas kasvatada tomatit 
kasvuhoones, avamaal, 
aknalaual ja rõdul; 
milliseid kasvutingimusi 
tomat vajab; saate infot tomat vajab; saate infot 
taimede ettekasvatamise, 
istutamise ja hooldamise istutamise ja hooldamise 
kohta ning lisaks kohta ning lisaks kohta ning lisaks 
leiate ka põhjalikud leiate ka põhjalikud 
sordikirjeldused.

KERT 
KESKÜLA 
tapjate 
võigas lugu

Ema sala lindistus 
paljastas

 sotsiaal -
töötaja 

pettuse

25. aprill
2013

Madis Jürgen avab KGB 
agendi “Leo” müsteeriumi



Ilm Eestis

selge pilvesvahelduv
pilvisus
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Reede +3...+9
Lõunakaare tuul 5-10 m/s

Laupäev +5...+12
Lääne- ja loodetuul 5-11 m/s

Pühapäev +6...+12
Lääne- ja edelatuul 4-10 (13) m/s

Neljapäev +6...+12
Loode- ja läänetuul 6-12 (15) m/s
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Eelmise mängu lahendus.SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da ainult ühel kor ral.

etV2, Kanal 11, tV6, Kanal 12

etV tV3Kanal 2

IlmhorosKoopteleVIsIoon

erKKI KÕlu pÄeVaaneKDooDID

suDoKu

rIstsÕna

Pappocom
Lahendused ja vihjed. 

www.sudoku.com
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(Prantsuse 2010)* 07.40 Hiirelabor (Lõuna-
Aafrika Vabariigi 2009)* 07.45 Näh (Inglise 
2007)* 07.50 Geronimo Stiltoni lõbusad 
lood (Itaalia 2011)* 08.15 Lastetuba* 08.35 
Siiditeel, 2/16 (Eesti 2008) 09.00 Ringvaade* 
10.05 Midsomeri mõrvad (Inglise 2010) 11.35 
Smallville (USA 2007) 12.16 ERR-i uudised 
17.35 Õpiõu!: Viljandi (Eesti 2006)* 18.00 
Hunt Kriimsilma 9 ametit, 8/9: Aednik (ETV 
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2012) 18.55 Väike printsess (Inglise 2006) 
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20.30 R2 Live: Sibyl Vane 21.00 Folkwagen, 
8/8 (ETV 2008)* 21.30 Puhkus Käärikul (Eesti 
1965) 21.40 Hooajal (Eesti 1980) 22.00 Türgi 
gambiit, 1/4 (Bulgaaria/Vene 2004)* 22.55 
Elutants. Näitleja Laine Mägi (ETV 2007) 23.50 
Midsomeri mõrvad* 01.26 ERR-i uudised

Kanal11 
05.30 Roosa teemant, 29  06.15 Totaalne 
ärkamine! 09.00 Doktor Oz* 09.55 Ellen 
10.50 Linnalegendid 11.20 Superlapse-
hoidja* 12.10 Top Shop, 88  12.25 Vampiir, 
vaim ja libahunt*, 11 13.25 Põrgulikud köö-
gid, 15 : Trobiano’s 14.25 Südametukse, 217  
15.15 Südametukse, 218  16.10 Doktor Oz 
17.05 Superlapsehoidja 18.00 Pahad tüdru-
kud, 2 : Pilve piirid 19.10 Saladused 20.00 Hea 
naine: Suurkoristus 21.00 Kodukokad katse-
tavad 21.30 10 aastat nooremaks USA 22.00 
Piinlikud kehad 23.00 Mehi jalaga segada.
Uus hooaeg! 00.10 Reporter 01.10 Ellen 
01.55 e-armastus, 16 : Nannu ja Bear 02.25 
Saladused* 03.10 Doktor Oz 03.55 Pahad 
tüdrukud*, 2: Pilve piirid 04.45 Reporter*

Tv6 
06.00 Hommikuraadio 08.30 Seitsmesed 
uudised 09.30 Kodu keset linna 3, 56 10.00 
Kutsuge Cobra 11 9, 4 11.00 Hawaii 5-0 1, 1 
12.00 Jääraja rekkavennad 4, 13 13.10 Top 
Shop 13.30 Kodu keset linna 3, 57 14.00 
Farscape – kosmoses kaotsis 3, 63 15.00 Kut-
suge Cobra 11 9, 4 16.00 Kolmas kivi Päikesest 

4, 94 16.30 A-Rühm 4, 5 17.30 Kutsuge Cobra 
11 9, 5 18.30 Simpsonid 19, 16 19.00 OTSE 
Eesti korvpall 21.00 KINOÕHTU: 8 miili 23.00 
Naked & Funny 6 23.30 Kinominutid 00.00 
Valgekrae 2, 8 01.00 Ameerika paps 1, 11 
01.30 Seks ja linn 3, 31 02.00 Salatoimikud 3, 
66 03.00 Hommikuraadio 04.15 Kodu keset 
linna 3, 57 04.45 Seitsmesed uudised 05.50 
Uudistemagasin

Kanal12
06.30 Krimi* 07.00 Reporter 08.00 Galileo* 
08.30 MacGyver* 09.20 Conan*, 72 10.10 
Rannavalve 11.00 Jututuba 13.40 Komis-
sar Rex* 14.35 Walker – Texase korraval-
vur*15.25 MacGyver 16.20 Kloun: Colombia 
sidemees, 2 17.10 Komissar Rex 18.05 Wal-
ker – Texase korravalvur 19.00 Tuvikesed*: 
Motell Poppy,1 19.30 Tuvikesed*: Motell 
Poppy 2 20.00 Galileo 20.30 Eesti kõige-
kõige 21.00 Kaks ja pool meest* 21.30 Vaiel-
damatult parim (USA/ Saksamaa 2002) 23.30 
Conan, 73 00.20 Kaks ja pool meest 00.45 
Tuvikesed: Kui oleksin rikas mees 01.10 Tuvi-
kesed: Buck oskab 01.35 Night Chat 05.00 
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JÄÄR Oled omas elemendis ja 
tunned end mõnusalt. Mõnel 
konservatiivil ajad aga harja 
punaseks, kuna käitud tema silmis 
süüdimatult. 

SÕNN Paljud, kellega täna kohtud, 
peegeldavad sinu enda omadusi 
sulle tagasi. Me oleme ju ise oma 
individuaalse reaalsuse loojad! 

KAKSIKUD Päev võib kaasa tuua 
keerulisi pisiprobleeme, mis sul 
närvi mustaks ajavad. Teisalt võid 
väliste mõjutuste suhtes tunda 
end kas uimasena või vastupidi 
ülitundlikuna.

VÄHK Täiskuu võimsad vibratsioo-
nid vallandavad sinus jõud, mille 
talitsemisega pead palju vaeva 
nägema. Energia ja pealehakka-
mine võivad nüüd kergesti äkkvi-
haks ja agressiivsuseks muutuda.

LÕVI Tavalisest olulisemad on 
suhted pereliikmetega, lapsepõl-
vetuttavatega jne. Tervise tasandil 
tuleks suuremat tähelepanu pöö-
rata oma toitumisharjumustele. 

NEITSI Võid olla vägagi edukas ja 
efektiivne – juhul kui sa omad oma 
tegevusest selget ettekujutust. Kuid 
pimesi ja hea õnne peale tegutse-
mine võib probleeme kaasa tuua. 

KAALUD Päeva teine pool sobib 
ideaalselt oma koduse majapida-
mise korrastamiseks, põhjalikuks 
koristamiseks, aga ka kaunista-
miseks. 

SKORPION Õhtul kulmineerub 
täiskuu Skorpionis. Tänu sellele 
oled kirglikus, isegi sõjakas meele-
olus. Hetkel on sinu põhimõtteks 
kas kõik või mitte midagi. 

AMBUR Õhtul tasuks olla eriti 
tähelepanelik, sest suure tõe-
näosusega oled mõne detaili 
tähelepanuta jätnud. Ka võib sind 
painama hakata mingi mõttejupp, 
millest on raske vabaneda. 

KALJUKITS Sinu võimalused on 
igati normaalsed, kuid mingil põh-
jusel surud oma teotahet maha. 
Kipud end alahindama.  

VEEVALAJA Võimalik, et pead 
kasutama oma autoriteeti või 
sõnajõudu. Paraku ei taheta sind 
eriti kuulda võtta. 

KALAD Sinu intellektuaalne vorm 
on suurepärane. Jälgi vaid seda, 
et sa mingis olukorras liialt üle ei 
mängiks. 

+9
+10

+10

+10

+11

+10+11

+11+10

+9 +8
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••   Märgi „Sissesõidu keeld” ees 
teatab autonavigaator juhile:
„Pöörake paremale.”
„Seal on ju märk!” vastab juht.
„Tee, mis ma ütlen!” vaidleb navi-
gaator vastu. „Siin pole juba ammu 
ühtki politseinikku olnud.”
••   Oligarh ja bandiit peavad koos-
tööplaane. Pärast tööjuttu ohkab 
oligarh:
„Olen oma poja pärast pisut mures. 
Kohe ei tea, mis sellest poisist saab.”
„Aga teeme selle kohe kindlaks,” 
pakub bandiit. „Pane lauale tuhat 
dollarit, mina panen oma püstoli. 
Siis kutsu poiss. Kui ta laualt midagi 

ei võta, tuleb tast korralik inimene. 
Kui võtab raha, saab tast ärimees, kui 
püstoli, siis bandiit.”
Oligarh kutsub poja. Too pistab ühte 
taskusse raha, teise püstoli ja läheb 
uksest välja... Oligarh ja bandiit vaata-
vad üksteisele otsa:
„Noh, politseinikuks saada pole ju ka 
paha.”
••   Mees leiab naise oma parima sõb-
raga voodist. Sõber teeb ettepaneku:
„Tead, me mõlemad armastame teda. 
Mängime tema peale õige kaarte.”
„Hea küll, nõus,” vastab mees. „Aga 
paneme ikka natuke raha ka panu-
seks, et mingi mänguhuvi säiliks.”



Vesi Marsil – palun 
väga, miks ka mitte
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Enamikul juhtudel tehak-
se järeldus vee olemas-
olust Marsil kas iidse vee 

jäetud märkide või praeguse 
jää põhjal. Vedelat vett pole 
Marsil veel leitud. Ettekuju-
tus sellest, millist rolli mängib 
vesi meie naabri Marsi pinna 
kujundamisel, on astronoomia 
edenedes üha muutunud. 

1877. aastal vaatas Marssi 
läbi oma teleskoobi Itaalia ast-
ronoom Giovanni Schiaparelli 
ja nägi sellel sirgjoontevõrgus-
tikku. Ta nimetas jooni sõna-
ga canali, pidades silmas loo-
duslikke kanaleid (channels), 
kuid inglise keeles läks käibe-
le sõna canal, mis tähendab 
tehislikke kanaleid. Sellest sat-
tus vaimustusse Ameerika ast-
ronoom Percival Lowell, kes 
kulutas suure osa oma elust 
neid kanaleid otsides ja kaar-
distades. Tagatipuks tuli välja, 
et Schiaparelli teleskoobi opti-
ka oli kehv ja tekitas kujutise-
le joonekesi.

Eesti mitmekülgne astro-
noom Ernst Öpik tõestas 1950. 
aastal esimesena Marsi kraatri-
te meteoorse päritolu ja kum-
mutas valdava arvamuse pla-
needi vulkanismist. Üle Marsi 
orbiidi liigub hulk asteroide. 
„Marsi pinda peaksid pidevalt 
pommitama väikesed ja suured 
taevased mürsud […], millel 
võib olla mingi seos niinime-
tatud Marsi „kanalite” pärit-
oluga,” kirjutas ta 1960. aas-
tal. Need jooned võivad tekki-
da nagu praod kivi- või kuuli-
tabamuse saanud aknaklaasis. 

Öpiku ennustus meteorii-
dikraatritest leidis kinnituse, 
kui NASA 1960. aastatel kos-
mosejaamas Marssi pildistas.

Aastaid voolusängipilte
Esimese kindla tõendi vee koh-
ta Marsil sai NASA 2000. aas-
tal, kui analüüsis kosmose-
jaama Mars Global Surveyor 
(MGS) saadetud ülesvõtteid. 
Neil märgati hulganisti pinna-
vorme, mis vägagi meenutasid 
voolava vee uuristatud nõva-
sid. Kahtlusi tekitas, et küm-
ned tuhanded ja vahel mitu 
kilomeetrit pikad nõvad kul-
gesid vaid mööda Marsi kesk-
miste laiuskraadide nõlvu. 
Planeedi atmosfääri rõhk on 
vähem kui sajandik maisest, nii 
et sealne vesi peaks silmapilk-
selt kas külmuma, aurustuma 
või ära keema. Arvati, et nõvad 
on kaugete ajastute relikt. 

Kui 2006. aastal jõudis Mar-
si orbiidile Mars Reconnais-
sance Orbiter (MRO), oli või-
malik planeedi pinda täpsemi-
ni jäädvustada. Fotodel nähti 

Nüüdisajal paneb järjekordne uudis Marsil vee leidmisest teadushuvili-
se irooniliselt muigama: õnnitlused, avastasite tuhandendat korda 
Marsil vee! Kuid ettevaatust irooniaga. Marsil võib tõepoolest voolata 
vesi, ainult et ülisoolane.

Eesti Päevaleht, neljapäev, 25. aprill 2013, toimetaja: Teele Tammeorg, tel: 680 4400, e-post: kultuur@epl.ee

Sisekõrva tuhanded karvakesed 
muundavad helilainete mehaa-
nilised võnked elektrisignaali-
deks, mida aju töödelda saab. 
Kuid see, miks kõrv nii tundlik 
on, on jäänud saladuseks. Hilju-
tised uuringud väidavad, et olu-
lisel kohal on müra. Karvakesed 
võivad nõrga sisendsignaaliga 

sünkroniseeruda ja seda aktiiv-
selt võimendada – seda uuri-
ti kiire kaamera abiga. Kui sig-
naal oli väga tugev, siis oli võn-
gete faas sellest kindla suuruse-
ga. Nõrgema signaali puhul näh-
ti faasi hüppeid: sünkroniseeri-
tus kadus ja siis taastus uuesti.

Allikas: Physics World

St. Andrewsi ülikooli vaalakeskuse teadlane Luke 
Rendrell ja tema kolleegid avastasid, et küür-
vaalad on leiutanud uue püügiviisi: enne ohvri 
jahtimist lõid nad sabaga vastu vett. 2007. aas-
taks tegi nii 40% vaaladest. Nõnda ei õpi vaalad 
üksteiselt mitte ainult nende kuulsaid vaalalaule, 
vaid ka saagi püüdmist – uus käitumine levis kul-
tuurilävimise kaudu nii nagu inimkultuurideski.

Allikas: EurekAlert!

Miks kuuleme salasosinaid? Vaalad õpivad üksteiselt Soovitus

Tiit Kändler
teadustoimetajaTEADUS

Soolakristallid adsorbeerivad 
pinnale ümbritseva veeauru, 
moodustades soolveetilgad, 
mis jäätuvad.

Sool

Soolvesi

Maal teame kolme vee olekut: vedel, tahke, gaasiline. Marsil lisandub 
eriline n-ö marsiolek. Marsi pinnal olevad peened voolusängid – tume-

dad jooned, mida leidub Marsi lõunapoolkera päikesepoolsetel soojadel 
nõlvadel – viitavad vedela vee esinemisele. Need jooned annavad märku 

aastaaegade vaheldumisega toimuvast soolase külmunud vee sulami-
sest. Nõlvade läbilõiked graa�kul näitavad võimalikke viise, kuidas

jäätunud vesi satub madalale nõlvale, kus päikesekiirgus selle
soojal ajal üles sulatab.

Marsil on vesi
väga soolane

Allik
as: Scienti�c American; graa�ka: Maret Müür

Kolm jäätekke viisi

B

C

A

Ümbritsev
veeaur

Kui Marss liigub orbiidil Päikesele 
lähemale, tõuseb lõunapoolkera 
päikesepoolsetel nõlvadel tempe-
ratuur üle nulli. Kui seal on vett, siis 
see sulab ja valgub nõlvast alla, 
muutes nii nõlva tumedamaks.

A

Vesi adsorbeerib madala pinna 
all veeauruks ja külmub.B
Vesi tõuseb sügaval asuvast vee-
reservuaarist, kui see on olemas, 
ja täiendab pinnaalust jääkihti.

C

Korduvad
nõlvajooned

mäenõlvadelt alla kulgevaid 
jutte, mis aegamisi kasvasid 
ja hooajati justkui vetevoolu-
na muutusid. Nende juttide – 
nõvade – muutumise jäädvus-
tamine võttis aega kaks Mar-
si aastat ehk peaaegu neli Maa 
aastat. 

Nõvad erinevad kõigist teis-
test moodustistest, meenuta-
des kõige rohkem veevoolust 
tekkinud pinnavorme Maal. 
Arizona ülikooli planeeditead-
lane Alfred S. McEwen ja tema 
kolleegid oletasid, et sellised 
nõvad võivad tekkida kuiva jää 
aurustumisel, mispuhul kivid 
ja pinnas vedelikuna mäest alla 
voolavad. See seletab ka, miks 
nõvasid leidub kõige rohkem 
30. ja 40. lõunalaiuse vahel – 
seal on jäätunud süsihappe-
gaasi ohtramalt. Marsi prae-
guse orbiidi asendi ajal on 
lõunas tuuled tugevamad kui 
põhjas, nõnda et lõunapoolke-
ral koguneb ohtramalt külmu-
nud süsihappegaasi, mis jää-
tub –125 C° juures.

Pole sama vesi, mis Maal
2010. aastal avastati kahekuu-
lise vahega pildistatud foto-
delt kummalisi kitsaid, kalju-
sest mäest alla kulgevaid joo-
ni. Need viisid teadlaste mõtte 
uuesti vee juurde – seda kont-
rolliti Marsi järgmisel suvel 
ning 2011. aasta sügisel aval-
dati ajakirjas Science artikkel, 
milles nimetatakse voolavaid 
mustreid „korduvateks nõlva-
joonteks”. 

Suvel on Marsi lõunapoolke-
ral tõepoolest sula, kuid Marsi 
hõredas atmosfääris peaks vesi 
kiiresti aurustuma. Aga Mar-
si pind on väga soolane. Kui 
soolane vesi külmub, siis jää-
tub see vaid osaliselt, osaliselt 
aga sadestub erinevatele soola-
dele – tekib (eutektiline) segu, 
mis võib jääda vedelaks väga 
madalatel temperatuuridel. 

Näiteks punasel planeedil 
ohtralt leiduva raudsulfaadi ja 
vee eutektiline segu külmub 
alles –68 C° juures. See segu 
aurustub veest kümme korda 
aeglasemalt. Nõnda võivad 
Marsi nõvad olla vesise pärit-
oluga. Kuigi see vesi pole täp-
selt seesama, mis meie jõgedes 
voolab, on see siiski vett sisal-
dav vedelik. 1

Horisont
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Akadeemik Jaan 
Einasto kirjutab 
oma kuulsast eel-
käijast astronoom Ernst Öpi-
kust, keda ta on nimetanud „vii-
maseks suureks igakülgseks”. 

Marsi nõvad mee-
nutavad kõige enam 
veevoolust tekkinud 
pinnavorme Maal.


